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Konkretizacija nalog 
IZ STABILIZACIJSKIH PROGRAMOV \ 

s VI. REDNE SEJE OBČINSKE KONFERENCE ZKS PTUJ 

Ocena izvajanja stabilizacijskih 
programov v OZD je bila osrednja 
točka dnevnega reda VI. redne seje 
Občinske konference ZKS Ptuj. 
Nakazala je številne slabosti v 
izvajanju stabilizacijskili programov, 
ki se vse preveč sprejemajo 
pavšalno. Zato bo naša naloga v 
prihodnje, da naloge v stabili-
zacijdcih programih konkretiziramo 
in izvajanje le-teh sprotno obrav
navamo in ocenjujemo. Razprava je 
tudi pokazala, da se dclepi partijskili 
kongresov in drugUi bolj ure
sničujejo v gospodarstvu, čeprav 
vemo, da tudi negospodarstvo, kot 
npr. SIS in druge oblike združene 
porabe razpolag3Jo z veliko maso 
denarja in kot take lahko vplivajo na 
racionalno porabo narodnega do
hodka. Eden izmed stabilizacijskih 
ukreix)v so tudi integracijski 
procesi, na katere se pripravlja v 
PtHju več delovnih organizacij. Na 
seji so podali tudi oceno inte
gracijskih gibanj in prizadevanj v 
občini. Občinska konferenca ZKS 
Ptuj bo v prihodnje skupaj z vodstvi 
družbenopolitičnih organizacij pod
pirala integracijska prizadevanja v 
občini, ki temelje na večji 
ekonomičnosti in rentabilnosti go
spodarjenja, združevanj u kadrovskih 
potencialov, ustreznejši delitvi do
hodka na vseh nivojili družbene 
reprodukc^e (prisotnost vertikalne 
povezave med proizvodnjo in 

menjavo), večji socialni varnosti 
zaposlenih, hitrejšemu gospo
darskemu razvoju in zmanjševanju 
stroškov na vseh ravneh porabe. Pri 
vseh oblikah povezovanja je treba 
odločno odkloniti sleherno subjek
tivno zaviranje hitrejšega povezo
vanja. Komunisti morajo biti skupaj 
z vodstvenimi organi združujočih se 
podjetij gonilna sila integracijskih 
prizadevanj. V že integriranih 
podjetjih pa morajo strokovne 
službe, samou}7ravni orgini in^ 
družbeno-politične organizacije po-

spe^no delovati na organizacijskih, 
tehničnih in samoupravnih rešitvah, 
ki bodo zagotavljale realizacijo 
pričakovanih rezultatov. Osnovne 
organizacije ZKS pa morajo sproti 
spremljati vsa integracijska pri
zadevanja, o njili razpravljati in 
sprejemati svoja politična stališča. 
Komisija za družbeno ekonomske-
odnose in ekonomsko politiko pri 
komiteju OK ZKS Ptuj bo stalno 
sprimljala in nudila pomoč v 
integradjskili prizadevanjili. 

M G 

Kmetijska problematika 
na konferenci SZDL Ptuj 

Priliodnja seja Občinske konfe
rence SZDL Ptuj, ki bo verjetno 22. 
marca, bo v celoti posvečena kmetij
ski problematiki v naši občini in re
alizaciji sklepov 2. seje Komiteja OK 
ZKS Ptuj, ki je bila v aprilu v pre
teklem letu. Zato je sekcija za kme
tijstvo, ki se je sestala 11. marca t. 
1.. sestavila poročilo o dejanskem 
stanju v kmetijstvu in možnostih na
daljnjega razvoja v skladu z uresni
čevanjem ustave in akcijske resolu
cije o razvoju kmetijstva. Prav tako 
seje v svojem poročilu naslonila na 
stališča in sklepe 4. seje CK ZKJ in 
10. seje CK ZKS. 

Tudi v globalnih izhodiščili raz
voja ptujske občine, je veliko pozor
nosti usmerjeno predvsem v kme
tijski razvoj. Položaj v kmet^stvu je 
dokaj čuden. Čudna so pota naložb. 
Rožnat ni niti položaj . organizacij 
združenega dela v kmetijstvu, kaj še
le individualnega kmetovalca. Kme
tijstvo predstavlja glavni stabilizator 
gospodarstva, zato je nujno ukrepati 
na tem področju. Ključ rešitve naj 
bi bilo ustrezno razmerje oen. Tudi 
delo kmetijske zemljiške skupnosti 
je okrnjeno; stanje se sicer izbolj

šuje. To so ie največji problemi, s 
katerimi se vsakodnevno srečujgo 
tako organizacije združenega dela 
kot individualni kmetijski proizva
jalci. 

Člani sekcije so med drugim opo
zorili še na vedno aktualen problem 
kmetijske šole v Turnišču, ki ga bo 
potrebno v najkrajšem času ustrez
no rešiti. Hočemo napredno kme
tijstvo, umnega kmetovalca, kje ga 
bomo vzgojili, če ne v šoli? 

Poseben problem pa predstavljajo 
hidromelioracije. Zavedati se mo
ramo, da prebivalstvo hitro narašča, 
luane je potrebno iz dneva v dan 
več; ini pa se neodgovorno obna
šamo do zemljišč injili uničujemo z 
gradJijami cest. . . Hidromelioracije 
je treba pospeševati, to naj bo poli
tična akcija, ki bo zahtevala tudi do
ločeno mero odgovornosti. 

Seveda ti problemi ne bodo rešeni 
čez noč. Konferenca bi nakazala 
nx)žnosti najustreznejše rešitve teh 
perečili problemov, ki pa bodo zah
tevali tudi uresničitev, ne pa samo 
obljubo. 
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Zbori SO Ptuj 

bodo 

zopet zasedali 

18, marca 1975 bodo zasedali vsi 
trije zbori SO Ptuj. To bo že druga 
skupna seja zbora združenega dela, 
zbora krajevnih skupnosti in 
družbeno-poUtičnega zbora. Na 
skupni seji bodo delegati obravnava
li ekspoze k družbenemu dogovoru 
o splošni porabi v SR Sloveniji za 
leto 1975, ekspoze k družbenemu 
dogovoru o razporejanju dohodkov, 
osebnih dohodkov in nekaterih 
drugih osebnih prejemkov ter o 
gibanju, obsegu in strukturi skupne 
porabe v letu 1975 in ekspoze k 
družbenemu dogovoru o razporeja
nju dohodka in nekaterih drugih 
osebnih prejemkov ter gibanje in 
strukturo skupne porabe v občini 
Ptuj za leto 1975. Ekspoze bo podal 
Franjo Gailšek, predsednik izvršne
ga sveta SO Ptuj. Nato bodo delegati 
zasedali na ločenih sejah in 
razpravljaU. o osnutku odloka o 
proračunu občine Ptuj za leto 1975; 
o samoupravnem sporazumu o 
ustanovitvi občinske skupnosti so
cialnega skrbstva; o osnutku odloka 
o pogrebnih svečanosti v občini 
Ptuj; o predlogu odloka o določitvi 
imen ulic v Ptuju (samo zbor 
krajevnili skupnosti); o osnutku 
odloka o imenovanju krajevnih 
uradov in določitvi matičnih 
območij v občini Ptuj (samo ZKS); 
o družbenem dogovoru o financira
nju sodišča združenega dela v 
Mariboru; o predlogu odloka o 
določitvi števila sodnikov pri 
sodišču združenega dela v Mariboru; 
o predlogu odloka o izvolitvi 
predsednika in sodnikov sodišča 
združenega dela v Mariboru; o 
imenovanju delegatov občinske 
skupščine v svet zavoda za varstvo 
ostarelih občanov Doma upokojen
cev v Ptuju in zbor delovne 
skupnosti Glasbene šole v Ptuju; o 
imenovanju novih članov komisije 
za določanje nazivov uhc in naselij 
ter o imenovanju ulic in naselij v 
občini Ptuj (samo ZKS); o razrešitvi 
ravnatelja osnovne šole Rodni vrh in 
imenovanju v.d, ravnatelja te šole; o 
imenovanju uredniškega odbora in 
odgovornega urednika Uradnega 
vestnika občin Ormož in Ptuj, Kot 
že običajno, bodo zbori končaU 
svoja zasedanja z delegatskimi 
vprašanji, ki jih morajo delegati 
postavljati pismeno po predhodni 
obravnavi v delegaciji. 
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vreme 
do nedelje, 23. marca 1975. 
Mlaj je bil danes, 13. marca, ob 
00.47. 

NAPOVED: Suho vreme bo 
držalo do 26. rnarca. Vmesni 
dež bo slab in ne bo dal zemlji 
potrebne vlage. Okrog 27. marca 
bo verjetno več dežja ali snega. 
Povprečno vzeto bo do 20. 
marca hladno vreme. 

Alojz Cestnik 



JUTRI SEJA 
KONFERENCE SZDL 

Predsednik konference SZDL 
Ormož, Vlado Ožbolt je sklical za 
jutri popoldne sejo konference 
SZDL občine Ormož. Iz predlože-
n ^ a dnevn^a reda povzemamo, da 
bo konferenca obravnavala družbe
nopolitične aktivnosti ob volitvah; 
del^acij v samoupravne interesne 
skupnosti ter ob konstituiranju in 
jačetku delovanja teh skupnosti. V 
nadaljevanju bodo obravnavali še 
oblikovanje krajevnih skupnosti, 
tekla pa bo tudi razprava o 
družbenem razvoju občine Ormož. 

UMRL VEUKO 
VLAHOVie 

V petek, 7. marca, nas je globoko 
prizadela in presenetila smrt veli
kega jugoslovanskega revolucionarja, 
komunista,' španskega borca, huma
nista, marksista,' esejista in člana 
liredsedstva centralnega komiteja 
ZK Jugoslavije, Veljka Vlahoviča. 
Veljko Vlahovič je po tež ivbolezni 
umrl v Ženevi, pogreb uglednega 
politika pa je bil v nedeljo, 9. marca 
na pokopališču velikanov v Beo
gradu. 

Rodil se je v Črni Gori (Rovcih) 
leta 1914. Študiral je v Beogradu. V 
Beogradu je bil pobudnik vseb 
mladinskih upornih akcij, bil »je 
borec za vse plemenite ideje 
socializma in komunizma. Udeležil 
se je španske državljanske vojne. 
Kasneje je deloval v središču CK 
KPJ in tesno sodeloval s Titom 
(Pariz). Vojna vilira ga je zatekla v 
Moskvi, icjer je ustanovil in 
sodeloval pri. radiu Svobodna 
Jugoslavija. Radio je imel stalne 
zveze z vrhovnim poveljstvom v 
domovini. Leta 1944 se je vrnil na 
osvobojeno ozemlje nove Jugoslavije 
in sodeloval pri graditvi jugoslo
vanskega socializma. Po vojni je 
skupaj z drugimi politiki pripravljal 
dokumente za novo ustavo. Sode
loval je v vseh' najvišjih političnili 
forumih Jugoslavije. Vedno je zelo 
tesno sodeloval s TITOM, bil 
prisoten v skoraj vseh misijah miru, 
bil je tudi namestnik ministra za 
zunanje zadeve, predstavnik v 
Združenih narodih. Potem je zbolel 
na srcu. Zdravil se je v Londonu in 
tudi tam aktivno delal, pisal je o 
socializmu in socialistični družbi. 
Vse njegovo življenje je bilo prežeto 
s Titovim optimizmom. Po X. 
kongresu ZKJ je bil na okrevanju v 
Ohridu, potem je odpotoval na 
zdravljenje v Ženevo, kjer je tudi 
preminiL 

Izgubili smo velikega revo
lucionarja, velikega sina Jugoslavije 
in naloga nas vseh je, da s 
pogumnim ko rakom sledimo njegovi 
ideji, njegovemu delu in da tako kot 
on dosledno vztrajamo v boju za 
družbene spremembe in za vse
stranski razvoj naše dežele. 

V ponedeljek, 10. marca, je bila v 
Ptuju žalna seja, ki so seje udeležili 
predstavniki družbeno-političnih or
ganizacij in IS SO Ptuj. Sejo je vodil 
sekretar OK ZKS Ptuj Alojz Gojčič, 
ki je orisal revolucionarno pot 
velikega pokojnika. 

Z. KODRIC 

DRUŽBENI DOGOVOR O RAZPOREJANJU DOHODKA 
SKUPNE PORABE V LETU 1975 

Kultura 
Poleg že omenjene dejavnosti 

pokojninskega in invalidskega zava
rovanja se bomo tokrat ustavili pri 
razporejanju dogodkov, ki so 
namenjeni za kulturno dejavnost v 
SR Sloveniji za leto 1975. V obseg 
in strukturo skupne porabe spada 
financiranje in razporejanje sredstev 
za naslednje dejavnosti oz. samo
upravnih interesnih skupnosti na 
nivoju republike: vzgoja in izobra
ževanje, otroško varstvo, raziskoval
na dejavnost, kultura, telesna 
kultura, zdravstveno varstvo, social
no skrbstvo, zaposlovanje in invalid-, 
sko ter pokojninsko zavarovanje (o 
tem smo že pisali). 

V letu 1975 bodo temeljne 
kulturne skupnosti združevale v 
republiški kulturni skupnosti sred-' 
stva za: izvirno ustvarjalnost in 
drugo dejavnost na literarnem, 
knjižničarskem, gledališkem, glas
benem, likovnem, galerijskem, mu
zejskem, arhivskem in spomeniško-
varstvenem področju; založniško 
dejavnost; filmsko; kulturno dejav
nost v zamejstvu; kulturne stike s 
tujino; pole^ tega pa bo del sredstev 
namenila za nagrade in štipendije, za 
urejevanje prostorov, za strokovne 

službe kulturne skupnosti in za 
delovanje vseh organov. 

Na fiteramem, založniškem in 
knjižnem področju bomo iz združe
nih sredstev sofinancirali kvalitetna 
izvirna slovenska leposlovna dela 
(mladinska literatura), prevode lite
rarnih del, družboslovno literaturo 
(marksizem), izvirna slovenska znan
stvena dela, humanistične knjige itd. 
Z združenimi sredstvi bomo sofinan
cirali nakup opreme, sodobne 
mehanizacije in preureditev na 
sodoben način delovanje knjižnic in 
nabavljali še več bibliobusov. Za 
izvršitev nalog na tem področju 
bomo potrebovali skupno 
17,866.000 dinarjev sredstev. 

Na gledališkem in glasbenem 
področju prištevamo med skupne 
ndloge: rast domače ustvarjalnosti 
tako v gledališki kakor tudi v 
glasbeni umetnosti, širjenje gledali
ške in glasbene vzgoje- mladine, 
zagotavljanje dostopnosti do teh 
umetnosti vsem ljudem in tako 
odpravljati razlike v kulturnem 
življenju. Izvršitev navedenih nalog 
bo zahtevalo skupaj 2,930.000 
dinarjev. 

Na likovnem, galerijskem in 
muzejskem področju se bi sofinanci

rali likovne in muzejske razstave, 
odkupe muzejskih predmetov in 
likovnih del, dejavnost društev, 
izmenjave razstav itd. Za to 
dejavnosti je potrebno skupaj 
3,740.000 dinarjev sredstev. 

Na področju arhivske in spomeni-
škovarstvene dejavnosti naj bi iz 
združenih sredstev sofinancirali: 
razširjanje arhivske dejavnosti, na
predek konservatorske dejavnosti 
(stroke), akcije ob 30-letnici 
spomeniškovarstvene službe in med
narodnem letu varstva kulturnih 
spomenikov itd. Za to dejavnost je 
potrebno 6,770.000 dinarjev. 

Na področju kinematografije naj 
bi kulturne skupnosti združevale 
sredstva predvsem za proizvodnjo 
celovečercev in kratkih filmov, letu 
1975 je treba zgotoviti, da se o b s ^ 
filmske proizvodnje ne bi začel 
zmanjševati v primerjavi z obsegom, 
ki je bil dosežen v letu 1974, torej 
da ne bi bil manjši od minimuma 3 
filmov in 10 kratkih filmov. Za 
področje kinematografije bi potre
bovali skup^ 14,730.000 dinarjev. 

Poleg navedenih dejavnosti bo 
treba se sofinancirati razna kulturna 
sodelovanja, urejevati štipendijsko 
politiko, nekaj sredstev nameniti za 
rezervo, delovanje vseh služb, razne 
akcijske programe in delovanje vseh 
kulturnih organov. Vseh sredstev bi 
zato bilo potrebno skupno 
67,600,000 dinarjev. 

Po zapiskih pripravil z. k 

DENAR ZA FUNKCIONALNE IZDATKE KS V ORMOŠKI OBČINI 
Komunalni sklad občine Ormož je 

nekaj zadnjih let slučajno imel nekaj 
več sredstev in so jih v skladu z 
dogovorom porabili za soudeležbo 
pri rekonstrukciji cest na nekaterih 
območjih v občini. Tudi načrti 
drugih območij so bili in so 
usmerjeni tako, da računajo s 
prilivom iz tega naslova, vendar ne 
bo šlo tako kot doslej. Na razpolago 
bo precej manj denarja, pa tudi 
razdeljen bo po drugačnih kriterijih 
kot doslej. 

Na krajevne skupnosti so na 
osnovi nove ustave in zakonskih 
določb bile prenesene nekatere 
pristojnosti, za reševanje teh zadev 
pa krajevne skupnosti potrebujejo 
denar. V izhodiščih za družbeno-
-ekonomski razvoj ter splošno in 
skupno porabo za letos v občini 
Ormož beremo, da bi tisti del 
financiranja, ki je v pristojnosti 
občinskega proračuna, oziroma 
komunalnega sklada uresničili tako, 
da bi razpoložljiva sredstva razdelili' 
na dva načina. Najprej bi sredstva, 
ki bi dosegala 50 odstotkov od 
poprečnega osebnega dohodka v 
občini za preteklo leto, izračunano 
za 12 mesecev delili v enakem 
deležu vsem krajevnim skupnostim, 
preostala sredstva pa bi razdelili v 
določenem znedcu na prebivalca v 
krajevni skupnosti. Ce bi komunalni 
sklad občine Ormož, na primer, 
znašal letos 500.000,00 dinarjev 
potem bi KS Središče ob Dravi 
dobila iz tega naslova približno 
60,000,00 dinarjev. 

Takšen način financiranja pa 
tistim krajevnim skupnostim, ki so 
,,zamudile prvi vlak" ne gre v 
račun" saj se bodo sredstva za 
investicijske namene v občinskem 
komunalnem skladu občutno 
zmanjšala, zato pa bo tudi prispevek 
t ^ a sklada k financiranju komunal-
nm dejavnosti v KS ustrezno manjši. 
Del denarja iz komunalnega dclada 
bo torej šel za funkcionalne izdatke 
KS. 

Dokončno se bodo občani občine 

Ormož prek svojih delegatov 
dogovorili ob sprejemanju letošnjega 
občinskega proračuna. Bilo pa je že 
na zadnji seji vseh zborov SO Ormož 
nekaj pomislekov na takšno (predla
gano) delitev. Glede na dejstvo, da 
sredstva občinskega proračuna lah
ko porabljamo za investicijeke 
namene samo pod določenimi 
pogoji, je delegata iz Velike Nedelje 
zanimalo, ali je del sredstev 
komunalnega sklada, ki so bila 
doslej namenjena izključno investi
cijam, možno nameniti funkcional
nim izdatkom, to je za morebitne 
honorarje tajnikom ter materialne 
stroške KS. Na to vprašanje (ali je 
,,to" možno!) konkretno ni nihče 
odgovoril, vendar to ni bistveno. 
Pomembno je, da je v predlogu 
dosežen kvaliteten premik, da bodo 
(če bo predlog sprejet) krajevne 
skupnosti končno prišle do denarja 
za funkcionalne izdatke. 

Prejšnja leta je ves denar 
komunalnega sklada služil podpori 
iniciative in interesov občanov in 
delovnih organizacij pri investicijah 
komunalnega značaja, (Na primer 

ceste na Kogu, Litmerku, Jeruzale
mu itd.) Slučajno je bilo teh 
sredstev precej, letos pa, ko je 
višanje sredstev skupne porabe 
možno samo za 25 odstotkov in ob 
sočasnem občutnem povečanju 
zahtevkov tistih proračunskih po
rabnikov, ki jih je le-ta po zakonu 
dolžen financirati, bo denarja v 
komunalnem skladu manj in še ta se 
bo delil na že naveden način. 
Sredstva komunalnega sklada se 
formirajo pravzaprav iz proračun
skih viškov, ki potem, ko so 
razporejeni, več niso to. Razumljivo 
je, da neobvezne dejavnosti pridejo 
na vrsto zadnje, 

V družbenem dogovoru o financi
ranju splošne porabe v Sloveniji je 
bilo določeno, da se sredstva 
občinskega proračuna lahko pora
bijo tudi za komunalno dejavnost, 
samo morajo biti na razpolago 
(višek), V ormo3cem primeru se kaj 
t a k ^ a ne bo zgodilo, zato lahko 
denar za funkcionalne izdatke KS 
vzamejo samo na račun investicijske 
dejavnosti. 



PRERAZDELITEV 
V DRUŽINSKIH 
PRORAČUNIH 

V začetku letošnjega leta so se na
daljevale nekatere tendence na trži
šču in tudi pri cenah, V januarju so 
porasle cene prehrambenih pro
izvodov, industrijskih in kmetijskih, 
v primerjavi s poprečjem lanskega 
leta za 19,5 % in sicer industrgskih 
prehrambenih proizvodov za 26,9 
%, kmet^skih pa za 15,3 %. V istem 
času so porasle cene industr^skih 
proizvodov v celoti za 17 %, indu
strijskih prehrambenih pa za 14,7 %. 

V letošnjem letu bo treba raču
nati z določenimi popravki di
namike rasti cen industr^skili in 
kmetijskih proizvodov. Po družbe
nem dogovoru o politiki cen v 1975 
letu, bodo cene industrijskih pro
izvodov rasle počasneje kot. lani, 
kmetflski proizvodi pa bi bili izjema. 
V primerjavi z lanskim decembrom 
se bodo cene industrijdcega blaga 
povečale za 18 %, cene na drobno 
za 19 %, medtem ko bodo cene 
kmetijskih proizvodov porasle neko
liko bolj kot lani. 

Izenačevanje tempa rasti oen nare
kuje stanje v državi in na svetovnem 
tržišču. Pomanjkanje hrane in di
spariteta v domačih in tujih cenah 
diktirajo poprevke cen kmetijicih 
proizvodov, posebej če se želimo 
otresti uvoza hrane. 

Glede na to bo letos treba zopet 
prerazdeliti družinske proračune. 
Odločilni dejavnik v tem bo ela
stičnost povpraševanja. Znano je, da 
v cenah prehrambenffi proizvodov ni 
takšne elastičnosti kot pri cenah te
kstila, obutve, pohiSva in drugih 
proizvodov trajne narave. V to 
usmerjajo tudi dejanski statistični 
podatki zavoda za statistiko, po ka
terih smo v času 1969-1974 izda
jali za hrano poprečno 41 % naših 
dohodkov. V istem času pa so cene 
obleke in obutve znatno oscilirale 
med 13,5 in 11,8%, oene kurjave in 
elektrike od 4,6 do 5,6 % pohištva 
od 4,7 do 7,2% itd. 

Res je, da brez nekaterih proiz
vodov ni mogače. Hrano je mogoče 
zreducirati na bioloSci minimum, ni 
pa je mogoče črtati. Nakup oblačil, 
obutve, električnega štedilnika aU 
avta je mogo& preložiti na boljše 
čase. 

Iz tega sledi, da moramo letos ra
čunati, da bo elastičnost popra-
sevanja letos narekovala obseg in 
strukturo porabe. Tržišče vedno 
manj sprejema vsako ceno proiz
vodov ne ^ede na proizvodne stro
ške. (TANJUG). 

ORMOŽ 

TRGOVINA DO LETA 1980 
Večkrat smo že napisali kaj o 

razvoju trgovske dgavnosti na 
območju občine Onnož. Naš 
sestavek, ki smo ga pred nedavnim 
objavili pod naslov cm ,,Kam z 
Zarjo? " je zbudil v Ormožu m tudi 
drugod precej žolčnih polemik. 
Tudi na pustni torek v Ormožu je 
bila ZARJA s svojimi ,,številnimi 
ženini" močno na tapeti. Danes bi 
radi spregovorili o tem, kako in kaj 
predvidevajo s trgovino izhodišča za 
pripravo družbenega plana razvoja 
občine Ormož za čas med leti 
1975/80, ki jih je sprejela tudi 
ormoška občinska skupščina. 

Poudariti velja, da izhodišča 
povzem^o tisto, o čemer se v 
Ormožu že dolgo govori. Na prvem 

mestu je integracija, ki jo je treba 
izvesti z najugodnejšim partnerjem 
trgovske mreže na drobno in na 
debelo z namenom boljše delitve 
dela in sredstev. Naslednja ali 
sočasna stopnja razvoja je pričeti in 
dokončati gradnjo blagovne hiše v 
Ormožu. S tem bi lahko dosegli 
sodoben način prodaje z izboljšanim 
izborom in specializacijo. Potrebno 
bo zgraditi tudi nove skladiščne 
prostore, ki trgovini močno pri
manjkujejo, potrebno pa bo tudi 
preurediti nekatere podeželske pro
dajalne, predvsem tiste, ki niso več 
primerne za sodobnejše poslovanje. 

Trgovina na ormoškem območju 
ima v prihodnje vse pogoje, da se še 
močneje razvije v eno izmed 

perspektivnih gospodarskih panog, 
vendar bo morala bolj intenzivno 
p o s ^ i (integracija) čez občinske 
meje. 

Dosedanji in predvideni razvoj 
gospodarstva, zaposlovanje novih 
delovnih moči, spremenjene navade 
in potrebe potrošnika ter predvide
na rast kupne moči terja od 
trgovine, da svoje poslovanje 
prilagaja potrebam domačega in 
tujega kupca. Ormož se je pričel 
gospodarsko dvigati in trgovina ne 
bo smela zaostajati za tem 
napredkom. 

Združena trgovina bo močnejša, 
takšna pa bo imela večje možnosti 
izvajati investicijsko politiko, sodob
no organizacijo, popolno bodo 
zavzeti strokovni kadri ožje speciali
zacije itd. Možno pa bo tudi 
zmanjšati del odtoka kupne moči 
prebivalstva. 

Potrebna 
solidarnost 
krajevnih 
skupnosti 

Skupščina občine Slov. Bistrica je 
sprejela osnutek samoupravnega 
sporazuma o financiranju krajevnih 
skupnosti, vendar bo v uresni
čevanju teg3 potrebno še precej 
prizadevanj le-teh. 

Od skupno 14 KS v občini Slov. 
Bistrica še do nedavnega dve nista 
bili samoupravno konstituirani. 
Zadnje analize statutov KS so 
pokazale, da bo potrebno tudi na 
področju urganja teh vložiti še 
precej dela. KS še sedaj nimajo 
ustreznega položaja v samoupravnih 
sporazumih in statutih OZD, čeprav 
se stanje na tem področju v zadnjen^ 
času spreminja v korist KS. Tako je 
opravičeno pričakovati, da bodo vse 
OZD v bistriški občini sprejele 
predlog o financiranju KS. Po tem 
pa bo še nadalje treba krepiti 
pridobljeni položaj KS v združenem 
delu, kjer je še vedno prisotna misel,-
da občani v KS v združenem delu, 
kjer je še vedno prisotna misel, da 
občani v KS delujejo samo, ali v 
največ primerih pri zadovoljevanju 
komunalnih potreb, medtem ko 
ostale dejavnosti ne dobivajo dovolj 
podpore. 

Preoblikovanju degavnosti in fi
nanciranju krajevnih skupnosti v 
tem obdobju še vedno posvečajo 
veliko pozornosti prav to pa 
posvečajo tudi prostorskim preobli
kovanjem v nekaterih KS. 

V občitu Slov. Bistrica se 
zavzamejo tudi za ^»vezovanje in 
združevanje KS v skupnosti KS,kar 
bo zahtevalo od vseh nova skupna 
prizadevanja in solidarnost vseh' 
krajanov. V H 

Maketa nove blagovnice, ki bo zrasla na Mestnem trgu v Ormožu tam, kjer 
sedaj stoji Zarjina prodajalna „Steklo-barve". (Ptičja perspektiva iz 
severovzhodne strani). Foto: J. Rakuša 

IzobraŽevanje komunistov 
v okviru izobraževanja novo 

sprejetih članov in kandidatov za 
sprejem v ZK je komisija za 
družbenopolitične odnose in idejno 
politične probleme pri OK ZKS 
Slov, Bistrica organizirala eno
tedenski seminar. Seminar, ki gaje 
uspešno izvedla Delavska univerza 
Slov. Bistrica, je trajal od 24. febr. 
do 1. marca 75, udeležilo pa se gaje 
skupno 40 seminaristov. 

V 40 urah predavanj, ki so jih 
popestrili s prikazovanjem treh 
filmov so se udeleženci seznanili z 
zgodovino mednarodnega delav
skega gibanja, nastankom in raz
vojem ZK, njegovim statutom, 
osnovami marksizma in metodami 
političnega delovanja. Posebno po
zornost so posvetili resolucijam 
kongresov ZK, zunanje političnim 
situacijam in družbeni samozaščiti. 

Udeleženci so ob zaključku 
seminarja opravili še preizkusne 

teste, ki so pokazali široko 
poznavanje, na seminarju pridoblje
nega znanja, kot osnove za 
nadaljnje, predvsem individualno 
usposabljanje in izobraževanje na 
družbenopolitičnem področju. 

Nedavno zaključen seminar so 
ocenili kot najbolje obiskan doslej. 
K temu so v veliki meri pripomogli 
tudi OZD, ki so svojim članom 
omogočila obiskovanje seminarja 
tudi v delovnem času. 

Od skupno 40 udeležencev je bilo 
kar 16 kandidatov za sprejem v ZK. 
Med vsemi pa je bilo največ mladih 
do 25 let starosti. 15 udeležencev je 
bilo iz največje delovne organizacije 
v občini, iz IMPOLa. Vsi udeleženci 
so kupih tudi knjigo ZKJ IN NJEN 
RAZVOJ, ki je osnova za njihovo 
novoustanovljeno domačo knjižnico 
s področja delovanja Z K in drugih 
družbenih organizacij. 

VH 

Akcija Haloze 1975 
Te dni se je v Ptuju mudila 

komisija ZSMS za občine mari
borske regije, ki v sodelovanju z RK 
ZSMS skrbi za pripravo letošnjih 
zveznih in republiških mladinskih 
akcij. V načrtu so naslednje akcije: 
zvezna akcija na Kozjanskem ter 
republiške akcije v Halozah, Brkinih 
in Suhi Krajini. Na Kozjanskem bo 
sočasno tekla posebna solidarnostna 
mladinska- akcija. Sodelovalo bo 
blizu 4000 brigadirjev iz Slovenije in 
drugih republik. 

Akcija Haloze 75 je izredno 
IX-) me mb na in bo uresničena z 

najetimi krediti. Poleg Haloz pa se 
o^ašajo še Slovenske gorice, kjer bo 
tudi v najkrajšem času potrebno 
lurediti preskrbo z vodo. Brez širše 
solidarnostne pomoči pa ne bo šlo. 

Akcija Haloze 75 bo pričela z 
delom 18. maja 1975. V njej bo 
sodelovalo okrog 800 mladincev. V 
prvi izmeni bo predvsem delavska-
mladina. Ciradnja vodovoda z 
Dravskega polja, proti Majšperku bo 
veljala približno 15 nulijonov, delo 
niladih pa je ocenjeno na 3 milijone. 
Ze sedaj so začeli evidentirati mlade 
za sodelovanje v akdji. MG-

Nov bančni servis 
Da bi čimbolj približala svoje 

storitve zaposlenim ljudem, odpira 
Kreditna banka Maribor, podružnica 
Ptuj na „Br^u" novo poslovalnico 
na Zagrebški cesti 9. Poslovalnica bo 
pričela poslovati v ponedeljek, 
17. marca. V njej bodo lahko 
občani opravili vse posle - dinarske 
in devizne hranilne službe, menjali 
bodo lahko tujo valuto in dobili 
pojasnila o namenskem varčevanju 
ter stanovanjskem in potrošniškem 

kreditiranju. Poleg tega bo sprejema
la poslovalnica tudi druga vplačila 
občanov. 

Nova bančna poslovalnica bo še 
posebej dobrodošla zaposlenim in 
stanovalcem na desnem bregu 
Drave, ki prejemajo osebni dohodek 
na hranilne knjižice, ker jim bo 
servis bolj pri roki, v katerem bodo 
lahko dvigovali svoj osebni dohodek 
in druge prihranke. 

TONCICA C R C I C 



Problemi okrog gramoznic 
Resnica je, da so nekateri 

irivatniki (morda tudi nekatera 
;omunalna podjetja) na račun 
ramoznic, prodaje gramoza, peska 
n mivke zelo obogateli. Privatni-
;om je zdaj odklenkalo. Spregovoril 
lom o problemu gramoznic na 
)bmočju Dravskega polja, konkret-
lo na področju KS Cirkovce. Te dni 
0 namreč zaprli več gramoznic 
občinski inšpekciji organi). Taka 
isoda je doletela tudi gramoznico 
CS Cirkovce, poti so prekopali in jih 
aklenili. Da je temu tako, ni muha 
IZ. nepremišljena poteza inšpekcij-
kih služb, temveč je to odlok 
epublike, da bi tako vodni rezervat 
)ravskega polja zavarovaH pred 
norebitnim onesnaženjem. V bodo-
;e bi naj gramoznice kopali v 
lobini petih metrov in pod 
laklonom 45 stopinj. Stoječo vodo, 
;i je v nekaterih gramoznicah, je 
»otrebno zasuti in napraviti zelenico 
1 zasaditi drevesa. 

Podobno usodo je doživela tudi 
;ramoznica KS Cirkovce, k. o, 
Starošince. O raznih privatnih 
lamerah oz. koristih nekaterih 
)osameznikov ne bi govoril. Ustavili 
)i se pri konkretnih ukrepih oz. 
jdloku inšpekcijske službe SO Ptuj, 
:i je gramoznico zaprla. Sledimo 
;apisniku, sestavljenemu na oddelku 
;a inšpekcijske službe; 

Krajevna skupnost Cirkovce je v 
)reteklih letih zaradi rednega 
zdrževanja in modernizacije krajev-
lih cest porabila večje, količine 
jamoza. Glede na to, da je parcela 
• Starošmcah, za katero ji je dano 
lovoljenje iz leta 1963, da se sme 
zkoriščari v nekmetijske namene že 
zčrpana, ker so iz iste parcele 
idvažali gramoz po nalogu usluž
benca SO Ptuj ing. Suhadohiika za 
'estno podjetje Celje, je bila KS 
cirkovce prisiljena parcelo širiti na 
laslednjo parcelo. Kasneje je KS 
cirkovce zaprosila KK Ptuj za 
ofmanciranje pri modernizaciji 
est, vendar je zastopnik KK Ptuj 
•rispevek v obliki finančnih sredstev 
(dklonil, ponudil pa gramoz in v ta 
lamen dovolil, da sme KS Cirkovce 
z parcele 403/2, ki je po katastru 
ijiva, odvažati gramoz za vse 
lotrebe KS. To je bil tudi glavni 
tov od, da je KS Cirkovce začela 
iriti gramoznico. 

Zdaj se KS Cirkovce opravičeno. 
Ji neopravičeno lahko vpraša, ali ni 
norda nekaj pri tem zaškripalo. 
Cdo je glavni krivec za nesporazum 
»z. da je zdaj gramoznica v 
Itarošincah z odločbo inšpekcijske 
lužbe SO Ptuj zaprta. Mislim, da 
lekaj krivde nosi Ka Cirkovce, ki pa 
10 izjavi predsednika KS ni bila 
eznanjena s predpisom o zaščiti 
odn^a rezervata na območju 
dravskega polja. Kot glavni povod 
a nadaljnje črpanje gramoza je bil 
a, je poudaril predsednik KS 
cirkovce, ker je cestno podjetje 
relje odvažalo gramoz iz gramoz-
lice KS Cirkovce. 

Krajani se zdaj sprašujejo, zakaj je 
ijihova gramoznica zaprta, kdo je 
)dgovoren za takšno početje in 
ahtevajo, da se gramoznica _ sicer 
iredi, da ne bo eventuelne škode 
odi in da mora pripadati KS 
cirkovce. 

Kratko poročilo o zadevi gramoz-
lice sta dala tov. Šatej in tov. 
/^amberger (inšpekcijske službe SO 
'tuj). 

Tov. Satej: kmetijsko zemljišče se 
)raviloma po zakonu o kmetijskem 
lemljišču sme uporabiti v nekmetij

ske namene (pogozditev, gradnja 
objektov, gramoznice) in sicer tako, 
kakor je določeno s prostorskim 
planom. Seveda pa mora biti izdano 
dovoljenje pristojnega organa, pri
stanek kmetijske zemljiške skupno
sti in plačan mora biti prispevek za 
spremembo namenbnosti (republiški 
vodni sklad). Ta sredstva se 
uporabljajo za izboljšanje zemljišč 
in nakup drugih. Za gramoznico KS 
Cirkovce je bilo izdano dovoljenje 
za eno parcelo in sicer še po starih 
predpisih. Gramoznica se -je potem 
sirila na kmetijsko zemljišče (na 
njivo). Poleg KS Cirkovce (in 
Cestni) komunalni sklad, ki je 
gramoz tudi prodajal. Vso področje 
Dravskega polja, v katero spada tudi 
ta gramoznica,je po odloku, ki gaje 
sprejela republiška skupščina, zašči
teno območje (kot vodni rezervat). 
To je privedlo inšpekcijske službe 
oz. organe, da so zaprii nekatere 
gramoznice (gramoznico Bombek, 
Draškovič, v Njivercah, Markovcih 
in druge). 

Gramoz spada po republiškem 
zakonu o rudarstvu med rudna 
bogastva (kamen, gramoz, pesek, 
mivka). Da bi preprečili stihijsko 
širjenje in odpiranje novih gramoz
nic, je pristojni občinski organ 
pripravil osnutek odloka o iz
koriščanju rudnega bogastva na 
območju občine Ptuj. 

Tov. Vamberger: po zakonu o 
vodah mora imeti vodno gospodar
stvo soglasje od repubUškega 
sekretariata za urbanizem za 
odpiranje in izkoriščanje gramoznic. 
V zvezi s tem je bila izdana tudi 
odločba o prepovedi gramoznice v 
KS Cirkovce. Ni to osamljen 
problem podobnih problemov je še 
več. Velike težave nastajajo pri 
privatnikih, ki na lastnem ali 
državnem zemljišču odpirajo gram 
oznice in gramoz prodajajo, čeprav 
tega ne bi smeli. Seveda se privatniki 
izgovarjajo, da gramoz podarjajo oz. 
poklanjajo. Kasneje se izkaže, da KS 
drago plačajo tisti ,,podarjeni" 
gramoz. Zdaj nastaja tudi problem 
odvažanja gramoza iz Drave, vendar 
poskušamo stvar urediti, če ne 
drugače, s kaznimi. Problemov je 
veliko. Naša naloga pa je, da 
probleme rešujemo Oz. prepreču
jemo. 

Z. Kodrič 

NAŠ INTERVJU 

Kramljali smo z ravnateljem 
osnovne šole v Markovcih 

GVIDOM CEPINOM ' 

Ob nedavnem opisu obiska 
krajevne skupnosti Markovci smo 
obljubili, da bomo o osnovni šoU v 
tem kraju še pisali. Besedo ima 
Gvido Cepin, ravnatelj osnovne šole 
„Bratov Strafela" v Markovcih: 

,,Šolska zgradba v Markovcih je 
bila zgrajena 1892 leta. Takšna je še 

sedaj, le, da je že v skrajno 
kritičnem stanju, saj so stropniki' 
strohneli in je celo pritličje že osem 
let podprto. V kritičnem stanju je 
tudi ostrešje, pokajo tudi. zidovi, 
šolska kuhinja je v kleti, kjer je tudi 
praktični pouk gospodinjstva. Naj
bolj kritično od vsega tega pa je, da 
ima 55 7 učencev na razpolago samo 

• 7 učilnic in 1 zasilno v drugi 
zgradbi. Zaradi zelo očitnega 
pomanjkanja prostorov imamo 6 
zakonsko preštevilčnih oddelkov.. 
Vsi ostah oddelki pa so na kritično 
najvišji meji. V občini imamo na 
predmetni in razredni stopnji največ 
otrok v oddelkih in smo v tem oziru 
po zadnjih podatkih na najslabšem v 
SR Sloveniji. 

Nujno bo, da bomo čimprej začeli 
z gradnjo nove osnovne šole in 
prepotrebnega otroškega vrtca. Ali 

bosta morala naš otrok in učitelj še 
dalj časa trpeti v utesnjeni šoli? 
Indeks obremenjenosti stavbe je 320 
glede na poprečje otrok po oddelkih 
v občini in republiki. Kljub težavam 
pa naši otroci in učitelji le dosegajo 
lepe uspehe. V lanskem šolskem letu 
je bil učni uspeh 95,1 %, kar je v teh 

težavnih razmerah zadovoljivo. Vsa
ko leto izboljšujemo tudi osip, ki 
znaša sedaj 25 %. 

Lepe uspehe smo dosegli z nastopi 
naših učencev v narodopisnih 
običajih, saj so se udeležili vseh 
petih republiških pionirskih festiva
lov. Folklorna skupina otrok naše 
šole, ki deluje pri TVD Partizan je 
nastopila na več prireditvah v 
republiki in tudi na Jugoslovanskem 
folklornem festivalu v Zagrebu. 
Nastopili so tudi pri naših koroških 
Slovencih v Avstriji. 

Skupno s TVD Partizan večkrat 
organiziramo javne telovadne nasto
pe. Pri TVD ,,Partizan" aktivno 
trenira in se ukvarja s športom nad 
300 učencev, V preteklem šolskem 
letu smo na občinskem prvenstvu 
od štirih pokalov prejeli kar dva, 
zraven tega pa še več diplom. 

Na šoli deluje 15 krožkov, ki 
dosegajo lepe uspehe. Vodijo jih 
seve^ naši učitelji brezplačno. Naši 
sodelavci pa delujejo aktivno tudi v 
družbenopolitičnem življenju, saj 
imamo na šoU sekretarja 0 0 ZKS, 
člana občinske konference ZKS, 
predsednika KO SZDL, predsednika 
RKS, vodjo za mlade člane RK v 
občini, vodjo delegacij za zbor 
krajevnih skupnosti, podpredsed
nika TVD Partizan, tajnika KO ZB 
NOV, predsednika občinske konfe
rence delavcev v vzgoji in izobraže
vanju, člane republiškega odbora 
sindikata delavcev vzgoje in izobra
ževanja, člane sveta krajevne 
skupnosti, tajnika AMD, vodjo 
moacega pevskega zbora, člane 
upravnega odbora prosvetnega dru
štva ipd. Lahko bi še našteval delo 
in uspehe naših ljudi, toda grenko in 
hudo mi je pri srcu, ko pomislim, v 
kako nemogočih pogojih in prostor
skih razmerah delata naš učenec in 
učitelj. 

Od vseh naših otrok jih ima 30 % 
enega od staršev ali celo oba 
zaposlena v tujini. Za otroka je to še 

(Konec na 14. strani) 

Takšen je pogled na 83 let staro šolsko zgradbo v Markovcih, ki ,,nudi 
streho" nad 500 učencem tega kraja in okolice. 

Pri podiranju drevja umrla Terezija 
Jazbec 

Preteku teden se je v gozdu pri 
Narapljah v Halozah zgodila nesreča 
v gozdu, pri kateri je za posledicami 
umria na kraju nesreče Terezija 
JAZBEC, stara 41 let medtem, ko je 
Jožetu MIKOLICU zlomilo obe 
nogi. Poškodovan pa je bil tudi 
Janez Mikolič. 

Nesreča se je zgodila, ko je trojica 
podirala drevje. Ko je drevo bukve 
padlo, je Jože odžagal vrh. Terezija 
in Joža pa sta mu odžagani vrh 
pomagala odstranjevati. Medtem pa 
se je na strmem in spolzkem terenu 
debelejši hlod premaknil in zdrknil 
po b r ^ u navzdol, Neokleščene veje 
so zgrabile vse tri in jih potegnile za 
seboj. 

Pri tem je dobila Terezija Jazbec 
tako hude poškodbe, predvsem po 
glavi, da je na kraju nesreče umrla. 
Ker se v zadnjem času dogajajo v 
gozdovih pri podiranju drevja vse 

bolj pogoste nesreče, ki se marsikje 
končajo celo s tragičnimi posledi
cami, ne bo odveč, če vse, ki imajo 
opravka pri podiranju, spravilu lesa 
iz gozdov, opozorimo, da naj bodo 
pri delu skrajno previdni, To še 
zlasti velja na strmih in spolzkih 
terenih in teh pa je na območju 
Haloz kot tudi v Slovenskih goricah 
dovolj. Nikoli pa naj ne hodi podirat 
gozdn^a drevja en sam človek. 
Vedno naj bosta vsaj dva, da si tako 
lahko med seboj pomagata, če že 
pride do nesreče. 

Na splošno pa velja, da je motorna 
žaga zelo nevarno orožje, kjer je 
treba biti pri delu z njo skrajno 
previden. Ni še dolgo t ^ a , ko je 
sosed sosedu po nesrečnem na
ključju na dvorišču prerezal z 
motorno žago vrat in ponesrečenec 
je na kraju nesreče izdihnil. 

F, H. 



VEUKA DELOVNA ZMAGA PTUJSKE DELTE 

Največje darilo ob dnevu žena - nova tovarna 
,,Danes, ko se veselite svojih 

uspehov, naj vsakdo med vami 
občuti ponos in samozavest, kajti 
novi proizvodni prostori, novi stroji, 
vse večja proizvodnja, vsaka ped 
napredka je sad pridnega in trdega 
dela vaših rok, sad skrbnega 
gospodarjenja, sad visoke samo-
upravljalske zavesti in odraz revo
lucionarne delavske tradicije", je 
med drugim dejala predsednica 
konference za družbeno aktivnost 
žensk lizika Lackova, ob svečani 
otvoritvi novih proizvodnih pro
storov LABOD, TOZD DelTa Ptuj, 
na Rogoznici. 

Ob proslavi 50-letnice tovarne 
perila ,,Labod", ki jo je proslavljala 
ptujska TOZD Delta avgusta lani, so 
naložili delavskemu svetu dolžnost, 
da prenese spominsko ploščo, 
posvečeno izvolitvi prvega delav
skega sveta, iz starih prostorov Delte 
na objekt nove tovarne. Posebna 
delegacija je to nalogo tudi opravila. 
Ta lepa zamisel,- hotenje delovnih 
ljudi, da bi bilo med njimi prisotno 
posvetilo izvolitve prvega delavskega 
sveta, je sad visoke samoupravljalske 
zavesti delavcev in odraz revolu
cionarne delavske t iadigie^ 

Deltini začetki segajo v leto 1930, 
ko je demobilizirani pomorski 
kapetan Franc Vrabič z dvema 
partnerjema osnoval šiviljsko za
drugo „ Delta" v takratni Zelenškovi 
ulici. Med vojno so služiti dograjeni 
prostori Delte kot zbirališče vernih 
ujetnikov, po vej ni pa je bila 
podržavljena in združena z ,4zdelo-
valnico perila Lenart". Tovarna je 
bila precej časa pod upravo 
Federalnega odbora vojaškili vojnili 
invalidov, njen prvi upravnik pa je 
bil Franc Vučak. 8, septembra 1950 
je bil izvoljen prvi dela,vski svet, kije 
štel 21 članov. Že tii leta pozneje se 
je podjetje preimenovalo v invalid
sko podjetje „Delta' , tovarna perila 
in konfekcije, Ptuj. Njen direktor pa 
je postal Jože Tomažič. Poletje je 
postajalo vse uspešnejše, ko nenado
ma pridnost delavk ni več zalegla. 
To je obdobje, ki se ga Deltine 
delavke nerade spominjajo in sega 
od leta 1962, vse do leta 1972. S 
starimi stroji in utesnjenimi prostori 
ni bilo mogoče v korak z razvijajočo 
se sorodno industr^o. Toda kaj 

kmalu so se spogledali s kruto 
resnico in njihova delavska in 
samouprav^alska zavest je dobila 
takšne razsežnosti, da so odločno 
začrtali svoji tovarni novo razvojno 
pot in v povezavi z močnejšim 
partnerjem, ,,Labodom" iz Novega 
mesta po njej tudi krenili. Dokazali 
so, da je delavec sposoben vzeti 
gospodarske vajeti v lastne roke in 
prav odločati. Ustvarili so delovne 
pogoje, v katerih je mogoče več in 
bo^še proizvajati. 

Pri utrjevanju njihove samouprav
ne zavesti je gotovo pripomogla 
uveljavitev izjemnih Labodovih „jav-
nili tribun". V Labodu ni nič 
nenavadnega, če se sredi tedna, pred 
pričetkom delovnega časa ustavno 
stroji za dobro pripravljen sestanek, 
saj bodo ta zamujeni proizvodni čas 
nadoknadili v soboto, ko je sicer 
dela prost dan. Tribuno so torej 
uveljavili kot sestavino produkcij
skega pjocesa in" zato zasluži, dajo 

tudi mi omenjamo kot eno izmed 
Labodovili prvin samoupravljanja. 

Pohvale vredna je njiliova pozor
nost do starejšili delavk in invalidov, 
ki jim priznavajo poseben dodatek, 
ker so jim • delovna leta ali 
invalidnost zmanjšala njiliovo spo
sobnost. Neprecenljive vrednosti je 
skrb za urejeno prehrano. Brezpla
čen zajtrk in malica ne zagotavljata 
le najboljše delovne sposobnosti, 
ampak prav g(3tovo vpliva na zdravo 
in daljšo živ^enjskodobo. 

Za svojo delovno zmago so izbrali 
dan, ko praznujemo dan žena po 
vsej naši domovini in naprednih 
deželali sveta. To pa ni naključje, saj 
je v kolektivu DeUe nad 90 % 
zaposlenih žena, mater in deklet. 

Tako so v petek popoldne zraven 
že lani odprte proizvodne dvorane 
slovesno odprli še tovarniško kuhin
jo, jedilnico, sanitarne s kopalnica
mi, energetski objekt, kompresorsko-
postajo, mehanično delavnico in 
začasne upravne prostore. Hkrati pa 
so ob vhodu v tovarno odkrili 
sjx)minski (iošči. Prvo, kot spomiri-
sko obeležje uspeli združitvi z 
Labodom in drugo, posvečeno 
otvoritvi novo zgrajenih tovarniških 
prostorov. Po ogledu poteka pro
izvodnje in šivanja po novem načinu 
ter ogledu vseh ostalih prostorov je 
bila osrednja Miroslava s kulturnim 
programom, posvečena tudi prazni
ku dneva žensk. Verjetno rd 
potrebno jx)sebej govoriti o veselju 
in zadovoljstvi, ki ga čutflo ob 
dokončani gradnji prve etape nove 
tovarne. Ta ima blizu 3500 
kvadratnili metrov proizvodnih in 
pomožnih prostorov. To pomeni 
okoli 360-članskemu kolektivu slo

vo od starili utesnjenili prostorov in 
hkrati daleč boljše delovne pogoje 
za večjo in kvalitetnejšo proizvod
njo. Gradbeno je pripravljen tudi 
prostor za lastno transformatorsko 
postajo. 

Z dograditvijo teh prostorov so 
odprli tudi nova delovna mesta za 
82 novih proizvajalk. S tem bo 
imela TOZD Delta enako tehnično 
raven, obseg proizvodnje in ostale 
pogoje, kot ostali dve TOZD, Libna 
KrSco in Ločna, Novo mesto. 

Kapacitete pomožnih prostorov in 
energetskega objekta so zgrajene po 
programu, ki obsega 6.000 kvadrat
nih metrov tovarni§cih prostorov v 
katerih bo laliko delalo okoli 600 
delavk. Stroški te investicije so 
skupaj s pripravami in komunaUjami 
znašali 15.037,000 din, i>ruga etapa 
gradnje bo torej obsegala še 2.500 
kvadratnili metrov in pomeni 
ponovitev proizvodne dvorane, del 
skladišča in upravni deL 

Delta je pred priključitvijo k 
LABODU dosegla le 58 % podjetniš
ke produktivnosti Laboda, indivi
dualno storilnost pa 63 % v 
primerjavi z Labodovimi normami, 
ki so postavljene na osnovi 16 minut 
proizvodnega dela za klasično 
moško srajco. Po pripojitvi, febru
arja 1973 je Delta prevzela 

' Labodovo tehnologijo proizvodnje. 
S sanacijskimi ukrepi, ki so biU 

usmerjeni predvsem v notranjo 
ureditev proizvodnih prostorov, 
zamenjavo zastarele opreme, izbolj
šanje predpriprave proizvodr^e, bolj
šo organizacijo del in gojitev dobrih 

medsebojnih odnosov, so bili 
doseženi v kratkem času presenetlji
vi uspelii. Ze po poteku e n e ^ leta, 
so • Deltine proizvajalke dosegle 
100-odstotno normo Laboda. To je 
bilo še vedno-okoli 7 % manj, kot je 
znašala produktivnost Ločne v 
Novem mestu in Libni v Krškem. 
Del te razlike seje nanašal na slabše 

pogoje dela zaradi utesnjenosti 
prostorov. Danes dosegajo Deltine 
proizvajalke normo, poprečno s 102 
odstotka. Pri tem pa je treba 
poudariti, da dosegajo ob tem 
uspehu tudi izredno kvalitetno 
izdelavo, saj je skoraj 90 procentov 
njiliovih izdelkov namenjeno na 
zahtevna tržišča Nizozemske in 
Zahodne Nemčije. 

Pred kratkim so izpopolnili 
tehnološki postopek šivanja z 
vključitvijo visečega transporta. Ta 
sistem šivanja se uporablja v 
nekaterih tovrstnili tovarnali pri nas 
in v inozemstvu, tudi v TOZD 
Ločna. Predvidevajo, da se bo s to 
dopolnitv^o povečala produktivnost 
za ckoli 7 odstotkov. Prednosti tega 
načina dela so v tem, da se delo 
nadaljuje iz izmene v izmeno, 
prilirani se čas za pospravljanje in 
ponovno dostavo polizdelkov na 
delovno mesto, manjša se nedovrše-
na proizvodnja za 50 %, zaradi česar 
se skrajša ciklus proizvodnje, kar je 
velikega pomena za priliranek 
sredstev. Ta novost zahteva spre
membo navad pri delu in nove 
napore proizvajalcev, kot strokovnih 
kadrov v proizvodnji. Zavedajo pa 
se, da brez napredka tehnolog^e ni 
mogoče v korak z razvijajočo se 
domačo in svetovno, sorodno 
industr^o. 

Ob koncu petkove slovesnosti se 
je v imenu samoupravnih organov 
zahvalil vsem, ki so kakorkoli 
pomagali k uresničitvi dolgoletne 
želje kolektiva, predsednflc delav
skega sveta Delte, Alojz Žunkovič 
in dejal: Posebej se zahvaljujem KB 
Maribor, samostojni podružnici 
Ptuj, občinskim in republiškim 
skupnim rezervam za finančna 
sredstva, zahvaljujem se projdctantu 
DOMINVEST Novo mesto, izvajal
cem del, GP Stavbar iz Maribora, 
montažnemu podjetju ElektrcJcovi-
nar iz Ptuja, ki je izvršil vsa 
instalacijska dela. Komunalnemu 
podjetju iz Ptuja, ki je priskočil na 
pomoč pri najnujnejšem lurejevanju 
okolja, vsem izvajalcem obrtni3cih 
del. Gradbenemu nadzorniku, tov. 

Sagadinu za njegove vložene napore 
pri poteku gradnje, vso zahvalo pa 
smo dolžni našim vodilnim in 
strokovnim delavcem skupnili služb, 
direktorici Delte Dragici Novakovi, 

generalnemu direktorju Laboda 
Zdravku Petanu, ki sta s s-'ojimi 
idejami veliko prispevala k temu, da 
laliko danes otvarjamo nove pro
store." 

Veliki delovni zmagi Liboda, 
TOZD Delta Ptuj tudi naše iskrene 
čestitke! 

M. OZMEC 

DRAGICA NOVAK, direktorica 
Labodove TOZD' v Ptuju: „Srečna 
sem. V Delti sem zaposlena 23 let in 
prav to leto je zame najsrečnejše do 
sedaj, hkrati pa zdaleč najbolj 
naporno." 

Tako smo ujeli v objektiv nove proizvodne prostore TOZD Delta Ptuj v 
Rogoznici, tik po otvoritvi 

Ob vhodu v novo tovarno so na steno pritrjene te tri spominske plošče, ki 
so vsekakor prava redkost pri nas. 



MLADINSKO SODELOVANJE 

Pevsko tekmovanje mest 
Občinske konference ZSM občin 

Cakovec, Koprivnica, Krapina, Or
mož, Slov. Bistrica in Varaždin so se 
odločile nadaljevati tradicionalno 
manifestacijo, ki jo letos organizira 
OK ZSM Varaždin z naslovom 
Pevsko tekmovanje mest. Letošnja 
prireditev je posvečena 30-obletnici 
osvoboditve naše dežele in zmagi 
nad fašizmom. Namen te mani
festacije, ki bo 5. ali 6. junija 1975, 
| e prijateljsko zbližanje mladine, 
širjenje prijateljstva in pridobivanje 
novih pevskih imen, ker pa seveda ni 
edini namen. 

V Varaždinu so se predstavniki 
občinskih konferenc dogovorih, da 
naj bo namesto štirih prireditev 
(Ptuj, Ormož, Koprivnica, Varaž

din), zaradi krepitve stabilizacije 
samo ena sklepna prireditev. Vsaka 
občina bi bila zastopana z dvema 
pevcema, ki si svobodno izbirata 
pesem. Pevce bo ocenjeval žiri, 
sestavljen iz glasbenega strokovnjaka 
v občini, dveh izžrebanih predstav
nikov mladine in dveh predstav
nikov publike v dvorani. S tem bi 
zagotovili kolikor toliko objektivno 
ocenjevamje. Vsi tekmovalci se 
morajo prijaviti do 12, 3. 1975 na 
OK ZSMS Ptuj ali pa do 15. 3. 1975 
na OK SSO Varaždin; napisati poleg 
svojega naslova še naslov pesmi, dur 
aU mol pesmi in jezik, v katerem bo 
pel. 

z.k. 

USTANOVLJEN AKTIV DI
REKTORJEV V SLOVENSKI 

BISTRICI 

Na pobudo občinskega komiteja 
ZKS Slov. Bistrica so pred kratkim 
ustanovili aktiv direktorjev, članov 
ZK. Osnovni namen ustanovitve 
takšnega aktiva je bil iskanje skup
nih rešitev za hitrejše uveljavljanje 
ustavnih določil v OZD. Aktiv si bo 
v prihodnje prizadeval za stabiliza
cijo v gospodarstvu in za vse 
smoterne integracijske procese. 

Aktiv ZK direktoijev iz občine 
Slov, Bistrica bo posvečal posebno 
pozornost tudi odpiranju novih 
delovnih mest v občini, kar pred
stavlja še vedno velik problem. Na 
območju bistriške občine je trenut
no zaposlenih le nekaj nad 20 
odstotkov občanov, 

Svojo pozornost pa bodo člani 
aktiva ZK direktorjev posvečali tudi 
hitrejšemu reševanju stanovanjske 
problematike, še posebno stanovanj 
za delavce. Ob tem se bo aktiv 
zavzemal tudi za nadaljnje reševanje 
kadrovske problematike predvsem v 
obUki načrtnega štipendiranja po
trebnih kadrovskih profilov, 

VH. 

PIONIRJI IN MLADINA 
OBDARILI ŽENE 

S pionirskim dinarjem, s prispev
kom osnovne šole, mladine in RK, 
so pionirji v petek popoldne na 
območju krajevne skupnosti Cirkov
ce obdariU stare in onemogle ženice. 
Ko smo povprašali eno izmed sturih 
žen, rojeno 1896, nam je takole 
rekla: Najprej sploh nisem vedela za 
kaj gre, no, ko so mi pionirke 
povedale namen njiliovega obiska, 
sem se spomnila, da je 8. marec dan 
vseh žena. Praznik sem praznovala 
oz, so me spomnili nanj, ko sem 
imela okoh štirideset, petdeset let. 
Lahko si misHte, kako je človeku 
sedaj pri srcu . . . 

Ker je letos leto stabihzacije, so se 
tega zavedali tudi organizatorji 
obdaritve. Na vrtovih za vasmi so 
nabrali zvončke in nekaj skromnega 
kupili v trgovini. Na predvečer 
praznika so pionirji pripravili tudi 
prireditev za matere. Nastopali so 
recitatorji, pevci, folklorna skupina, 
pionirji so tudi pripravili krajšo 
igrico. 

Pionirjem, mladini ter učiteljem 
osnovne šole se vsekakor moramo 
zahvaliti za skrbno pripravo in 
izvedbo obdaritve ob prazniku žena, 

z.k. 

VELIKA NEDELJA 

NOV VRTEC OB DNEVU ŽENA 
Letos je že drugo leto zapored, ko 

so na območju občine Ormož dan 
žena počastili z otvoritvijo novega 
vrtca: letos pri Veliki Nedelji, To je 
sočasno od gradnje zadnižnega 
doma edina stavba družbenega 
pomena na območju vse krajevne 
skupnosti. Sprejme lahko 60 otrok v 
starosti od 3 do 7 let. Zgradba je 
montažnega tipa - Marles - skupna 
investicijska vrednost z ureditvijo 
okolja je veljala 2,000,000,00 

dinarjev. Krajevna skupnost j e pri 
tem pomagala s 50.000,00 dinarji, 
osnovna šola Velika Nedelja pa je 
prispevala 30.000,00 dinarjev. 

Velikonedeljčani so tako uresni
čili dolgoletne želje svojili delovnih 
žena in zabeležili veliko zmago 
svojega vztrajnega prizadevanja, O 
pomenu in značaju otroškega vrtca 
je lepo spregovorila predsednica 
občinske interesne skupnosti otro-
šk^a varstva Marta Frangež. Med 
drugim je dejala, da se je prva resna 
zaskrbljenost za otroke z območja 
Velike Nedelje pojavila pred štirimi 
leti. Začetek je bilo skromno, a 
plemenito dejanje, saj je kmečki 
otrok bil deležen tiste mlade sreče, 
ki jo že vrsto let uživajo njihovi 
vrstniki v industrijskih in mestnih 
središčih. Predolgo smo pozabljali 

na otroke našega podeželja, čeprav 
smo vselej in povsod poudarjali, da 
gradimo topel dom in srečno 
prihodnost vsem otrokom naše 
socialistične domovine. 

Otroci so srečno živeli v varstvu 
svojih vzgojiteljic, ki so s tankim 
posluhom skrbele za njihov čustveni 
in miselni svet, ko so jih vodile v 
otroški svet lepote in resnice, ko so 
s pravljicami burile njih domišljijo in 
z njo budile prvo otroško ustvarjal

nost. Da je temu res bilo tako, je 
pokazal izredno prisrčen nastop 
otrok,.ki so nastopili v otvoritvenem 
programu. 

Razen osrednje svečanosti ob 
otvoritvi vrtca pri Veliki Nedelji so 
se na območju občine Ormož ob 
dnevu žena zvrstile številne večje ali 
manjše prireditve, V organizacijah 
združenega dela so moški sodelavci 
svojim delovnim tovarišicam pri-
praviU manjše proslave in skromne 
pogostitve s pozomostnimi darili že 
dan pred praznikom. Enako prisrč
no je bilo tudi na vseh prireditvah v 
krajevnih skupnostih, Mnogokje pa 
so ob tragični vesti o nenadni smrti 
velikega revolucionarja jugoslovan
skih narodov Veljka Vlahoviča 
prireditve prekinili ali odpovedali, 
ponekod pa so potekale brez 
zabavn^a dela. j i 

Del udeležencev otvoritve vrtca pri Veliki Nedelji Foto: J. Rakuša 

F.B. 

Z L O Č I N I 
(Odlomki iz spominov Ptujčana) 
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Obljubila je in žena Je napisala listič, ki je bil 
naslednji dan priložen li gostilniškemu obedu: 
,,Na občini so mi ukazali, da morava s sinčkom 
tekom 24 ur z najnujnejšo osebno prtljago 
zapustiti nemško mejo. Vse premoženje je 
zaplenjeno. Kam'naj se podam? Kaj naj storim? 
18. aprila 4 1 , " 

Ker niliče toviu-išev ni prejel podobnega 
obvestila, sem bil še bolj prizadet in v velflci 
zadregi. Posvetovanje s tovariši pravniki zadeve ni 
nx)glo pojasniti Sporočilo rd nK)glo biti 
ponarejeno, ker je bilo napisano lastnoročno. 
Poleg drugega me je še najbolj mučila misel, kaj 
če je morda morala napisati Ustič pod prisilo, . , 
V primerjavi s tem, kar se je dogajalo z nami, bi 
bilo namreč vse možno. Kakorkoli smo stvar 

razmišljali, primernega in sprejemljivega zaključ
ka ni bilo mogoče napraviti. Ali naj odgovorim in 
kaj naodgovorim, ni mogel nihče svetovati. 
Nihče med prijatelji ni upal prevzeti 
odgovornosti za določen odgovor, 

I Pd tudi časa za podrobnejša premišljevanja ni 
bilo dovolj. Rok 24 lu- je potekel isti dan. Nekaj 
moram odgovoriti. Četudi karkoli, da bo vsaj 
vedela, da sem sporočilo sprejel. Še,z isto posodo 
je bilo treba odgovor odposlati: „Iz stanovanja te 
laliko naženejo, ker je javno poslopje. Razloga za 
zaplertbo premoženja ni. Nihče nima pravice 
moje zakonite žene poganjati čez mejo, ker sem 
rojen in pristojen v tem okraju! Umaknita se 
začasno k mojim staršem. Oče, ki verjetno sedaj 
še ničesar ne ve, vama bo pomagal in nudil 
zaščito in nasvete, če je sam še na svobodi. 
Odhoda iz ptujskega okrSja vama ne nrorem 
dovoliti, ker bi to pomenilo zame osamitev. 
Vsako nadaljnjo spremembo rrd morate sporočiti 
takoj, preden kaj ukrenete! - 18. april 4 1 . " 
Tako sem sestavil odgovor in pravniki so se 
strinjali. 

Listič sem podtaknil na pladenj pod lonček, 
pravtako, kakor sem gi prejel. Ko je žena prejela 
pismo, je bila tudi v veliki stiski. Grozili so ji z 
aretacijo in zaporom, če ne bi izpolnila 
zapovedi. . , Kakor dii namerava izpolniti ukaz, 
je povezala culico in odpravila sta se od doma. 
Poznani prevoznik ju je proti večeru odpeljal do 
zidanice v očetovih goricah. 

Starša, ki do tedaj še nista vedela ničesar, sta 
sicer pričakovala neugodnosti, a vendar ju je vse 
zelo prizadelo. Matije zapadla v obupi Začeli so 
se tudi za ženo, otroka in starše najtežji dnevi. 
To se je dogajalo še prve dni mojega bivanja v 
ptujskih zaporiK . . , , 

Prva ,vizita' je bila razmeroma hitro 
oprav^ena in bil sem vesel, da je bila mimo. 
Odredili so obkladke in nekaj zdravil. Zopet ,je 
bilo časa za razmišljanje dovolj. Sestra Flora, ki 
je bila prednica med sestrami in je bila moja 
nekdanja sodelavka v isti bolnišnici, je pridno 
priliajala pod pretvezo opravkov na krajše obiske' 
in je povedala to in ono novico iz bolnišnice in iz 
Ptuja. Mnogo je vedela povedati o okrutnostih 
tistih dni, ki so se medtem razplamtele do 
neznosnega viška takrat tudi že na, podeželju. 
Obrisi naklepov okupatorja so postajali čedalje 
bolj jasni, . . Bil sem sestradan in oslabel. Tistih 
nekaj dni bivanja v bolnišnici mi je ta sestra, 
sedaj že px)kojna, pošiljala redno in obilno dobro 
luano. In mnogokrat je na pladnju med zdravili 
bil zavit košček torte, ah pa potice, ki je 
neopazno zginila z mize, kjer so gostili 
gpstapovce, kadar so prihajali po opravkih v 
boMMPO, , „ . . 

Dalje prihodnjič 
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Iznajdljivi jetniki so si uredili tudi stike z zunanjim svetom. V 
paketih z jestvinami so znali od zunaj poslati zapornikom skrite 
Ustiče, ki jih gestapovd niso našli, čeprav so vsebino paketov 
are^edali. Tudi jetnŽci so pošiljali domačim poročila na papirju, v 
caterega so zavili umazano perilo, po katerega so hodili svojci. Pisali-
so s klinčki, ki so jih pomakali v limonin sok; Tak papir so domači 
previdno odvili in ga čitali lahko nad ognjem. Gorje pa je bilo, če so 
gestapovci našli kakšen listič s sporočilom v zapore, ali iz zaporov. 
Maščevanje je bilo včasih strašno, saj so jetnika poslali celo pod 
krogljo, ker so ga obsodili na smrt 

V zaporih se je kadilcem zdelo življenje še posebno hudo. Trpeti 
so morali telesne muke, gladin nazadnje še hudo odrekanje nikotina. 
Posebno so trpeli strastni- kadilo. Tobak so jim svojci še nekako 
poslali, pač pa vžigalic niso smeli. Jetniki so si morali ogenj kresati. 
NapraviU so to takole: Sežgali so kakšno krpo, oglje pa shranili v 
pločevinasto škatljo. Ko so potrebovali ogenj, so škatlo odprli ter nad 
njo kresali-košček stekla in klinček, da se je vžgala iskra, ki je padla 
na zoglenelo krpo. Ta je začela tleti in s pihanjem je nastal ogenj za 
prižiganje cigarete. Pri tem deluje bilo potrebno dosti potrpljenja, a 
želja po kajenju gaje podžigala. 

Ko so privedli v ptujske- zapore gradbenega tehnika Jožeta 
Gašperšiča, je zanj vse slabo kazalo. Zabranili so mu stik s svojci, to 
se pravi, vse pošiljke do njega in do njih. V ptujskih zaporih je prebil, 
kakor navajajo zaporne knjige, od 14. julija do 3. avgusta 1942. Tedaj 
je bil mlad fant enaindvajsetili let. Bilje tudi med iznajdljivimi. Da bi 
^ ne poklicali v nemško vojskO; je zaprosil za hrvaško državljanstvo, 
misleč, da se bo tam lažje znašel ftžavljanstvo je zaradi družinskega 
rodovnika res dobil, a gestapo je menda vedel za naklepe mladega 
Gašperšiča in ga aretiral. 

Nemci bi ga radi poslali v nemško vojdco, a ga niso mogli, ker je 
bil lirvaški državljan, pač pa so ga tebi nič meni nič poslali na prisilno 
delo v Strnišče, kjer so gradili tovarno glinice. Od tam pa je pobegnil 
k partizanom. 

Še preden so odvedli Gašperšiča v Kidričevo, se je nudila 
priložnost, da so Jožetu pomagali k priboljškom njegovi domači. Bilo 
je takole: v zaporih se nam je pokvaril vodnjak. Popraviti ^ nismo 
mogli z lastni-mi močmi. Voda pač ni več hotela teči. Poklicali smo 
Jožetovega očeta, gradbenega mojstra v Pti^u, ki je imel v svojem 
podjetju strokovnjake za vodnjake. Poslal je svojega delovodja Miha 
Rogina. Ta je vodnjak z delavci popravil, obenem pa prinesel dobre 
zalogaje hrane za Jožeta Gašperšiča. Svetoval mi je tudi, da vsipam 
ponoči nekaj grobega peska v vlečno cev v vodnjak, če bo potrebna 
Jožetu spet kakšna pomoč od doma. No, tega nisem storil, pač pa 
sem lahko na drug način prevzemal pomoč za Jožeta. 

Ko je bil mladi Gašparič že v Strnišču, sta pripeljala Kouba in 
Armbruster v zapore Jožetovega očeta Pavla Gaši^eršiča. Zaprla pa 
sta ga le zato, da sta se stresala nanj avoljo sina, ki je obrnil 
,.domovini" lu-bet in postal ,,izdajalec", ker se je prijavil za Hrvata. 
Oče seje branil, češ daje sin samostojen, ki sam ve, kaj hoče. 

VISOKI NACISTIČNI OBISKI V PTUJU 
Menda je bilo v pozni jeseni 1941 ali v zgodnji pomladi 1942, 

ko je Ptuj obiskal minister Schwartz. Pred tem obiskom so inorali po 
zapovedi dr. Georgerja poloviti ljudi, da bi bil visok nacistični gost na 
varnem. Policija je polovila okrog 120 moških in jih zaprla za talce v 
stavbo sedanjega kina. Baje so tedaj zaprli tudi nekaj zvestih 
»Štajercev", ki so se potem zelo hudovali na Georgerja, Zaprti pa so 
bih vsi skupaj le v času ministrovega obiska, nato so jih izpustili. 

Jeseni 1942 je prišel v Ptuj minister Fritsclie. Tedaj so vsakega, 
ki so ga zaprli kot talca, prej legitimirali in tako so zaprli le Slovence. 

Ne vem, če je prišel v Ptuj še kakšen rajhovski minister, pač pa 
so obiskovali Ptuj drugi mogotci iz Berlina. Dunaja, Gradca. Tq so 
bili visoki funkcionarji nacistične stranke. Navzoči so biU na raznih 
sejali, apelih in drugih prireditvah. Konference in seje so imeli na 
sedežu HB v minoritskem samostanu, v bivšem refektoriju, včasih pa 
tudi v refdctoriju dominikanskega samostana. Ptujski zapori niso 
imeli s temi obiski nič skupnega. V zaporih je bil od nacističnih 
trinogov na obisku le Otto Luiker, ss - Standartenfuelu-er, kar sem 
že omenil. 

, Dalje prihodnjič 

Naša arheološka najdišča 
a c o N C A 

Na ravnini ob Ložnici in veči
noma na naplavljenih nižinskih tleh 
je tudi Ggonca, zgodovinsko ̂ eda-
no, mlada vas in zato tam ne najdejo 
posebno starinskih predmetov zgo
dovina se je dotaknila Ogonce 
pravzaprav le na obrobju in še to le 
v rimski dobi, ko so Rimljani gradili 
svojo veliko cesto iz Celja proti 
Ptuju, Na cigonška tla pride ta cesta 
že na vrhu gozdnih grebenov nad 

Prepužem, ko se vzpne iz vmesne-
doline in zav^e na prostrano ob
močje gozdov, najprej v ,,polskav-
sko", nato pa še v ,,grašinsko gošo". 
Na vsej - tej poti po gozdovih, a 
precej daleč od Cigonce same, je 
rimska- cesta še oliranjena: vidna je 
njena sled in v tleh so ostanki 
gramoza, s katerim je bila posuta. 
Na vrhu grebena se najprej dotakne 
mejnika treh katastrskih občin -
Vrhol, Žabljdca in Cigonce, nato 
pelje nekaj časa po lepo vidnem, a 
močno razkopanem nasipu, nazad
nje pa, namesto da bi zavila' lepo 
naravnost po grebenu proti n^da-
njemu strelišču v dolini, se zaobrne 
močno na desno. Tako spremlja 
nekaj časa greben sam, zaobkroži 
vmesno globel in se po ovinkih 
spusti v dolino. Veliki ovinek je bU 
potreben, ker so graditelji na vrhu 
grebena kopali prod za nasipavanje 
cestišča, saj je še danes tam velika 
kotanja. Ze na ravnini, spremlja 
rimska cesta današnjo gozdno, ki 
pelje naravnost v gozd iz gornjega-
dela Ogonce. Na robu gozda se obe 
cesti ločita - današnja zavije na levo 
h glavni cesti, rimska pa obdrži 
naravnostno smer prek travišč in 
njiv mimo Koroščevili in Ačkovih 
vse do Ložnice. Izven gpzda ni o 
rinlski cesti kaj videti, a Koroščevi 
so še spomn^o, da so pri dozida-
vanju hiše naleteli v zemlji na strjen 
gramoz. Pri Ačkovih in dalje naprej 
do potoka so arheologi celo nekaj-
krati presekali cestišče, da sc) laliko. 
izmerili njeno širino (6 m) in smer, 
še preden so ob gradnji avtoceste 
tiste njive prekrili z novim nasipom. 
Od gramoza je tu ostalo le kakih 20 
cm, a še ta preneha pri Jeričevi 
kaiieli, ker je tam nekoč tekla 
Ložnica in je razdrla nekdanja tla. 
Od kapele do pobočja Zafošta na 
dnu doline ni več starih tal, ampak 
je do 3 m na debelo vse nanovo 
nanešeno. Tam spodaj je nekoč 
rastlo gozdno drevje, zato so pri" 
kopanju nove struge Ložnice našli 
ostanke hrastov, bukev, jelš in 
smrek. Tik pod mostom glavne ceste 
prek Ložnicfi pa so bile naplav^ene 
plasti 2 m globoko pod sedanjo 
{»vrano polne rimske 0[x;ke in 

razbite lončenine. Ložnica je tam 
nekje tik ob rimski cesti, razdrla 
tudi rimsko naselje. 

Opisano v Razpravali Slov. akad. 
znanosti 6. 1969 , 324, tloris priloga 
2. 
ORKOVCE 

Današnja vas leži na obrobju 
Dravskega polja, kjer prehaji^o rod
na tla z njivami polagoma v ilovnat 
svet mokrotnih travnikov ob Pol-
skavl Bliže ob Reki in nato dalje 
naprej se vrste vas za vasjo, obdane 

na eni strani z gozdom sredi polja in 
na drugi s travniškimi Creti. Tu, na 
robu suliih tal, a blizu stalne vode, 
so se naseljevali že Rimljani in pred 
njimi Kelti in Iliri, Cirkovce stoje 
nekako iz vrste, zato pa so bUže 
rimski cesti, ki je od Sikol, veči
noma pod današnjo, presekala Drav
sko polje proti Ptuju. Ker so iz 
vrste, so tudi brez arheoloških 
najdb, ker se tu Rimljani že niso več 
naselili. Ce ni bil kraj za naselitev, je 
bil pa za skrivališče in tako so 
nekoč pred 1.800 leti neznani 
Rimljani prinesli v nekdanji ciikov-
ški gozd poln lonec zlatnikov in ^ 
varno zakopali. Tako varno, a niso 
več našli, pač pa ga je po dolgih 
stoletjih leta 1850 izoral cirkovški 
kmet Franc Najast. To je bila 
imenitna najdba, ne le za Napasta,-
temveč tudi za zgodovinarje, ki so 
takoj, ko se je o najdbi razvedelo, 
prihiteli v Cirkovce. Napast je videl 
v denarju bolj zlato kot zgodovinsko 
zanimivost pa je denar prikrival in 
nikoli se ni izvedelo, koliko ga je 
bilo. V, časopisu je pisalo, da jih je, 
nabral 500, v muzeju v Gradcu se jih 
je posrečilo pridobiti 53, muzeju na 
Dunaju pa precej manj. Nekaj so jih 
razxieliLi v vasi, nekateri so jih 
prodajali mariborskim tr^vcem in 
še danes kroži ta denar med ljudmi 
Ker je najditelj tako novce razkropil 
na vse strani, -ni imel od nje tiste 
kori:.ti, kot če bi jo v celoti ponudil 
v od.:u{-). Slabo pa jo je odnesla tudi 
zgodc.vinska veda, kije bila iirikraj-
šana za dragocene podatke. Iz 
denarja, ki so ga dobili v roke ali na 
vpogled, so zgodovinarji u^tovili le, 
da so lonec z denarjem zakopali ob 
koncu pivegi stoletja po n. št. in da 
so zlatniki pripadali rimskim cesar
jem: Antoniju, Tiberiju, Klavdiju, 
Neronu, Vesfiazijanu, Titu, Domi-
cijanu, torej skoro vsem, ki so 
vladali v prvem stoletju. Nerešeno je 
ostalo tudi vprašanje, ali so denar 
zako(xili popotniki z bližnje ^avne 
ceste, ali pa so ga blizu svojih 
domov skrili domačini. Pa tudi 
zakaj so to storiU, saj - so bili ob 
koncu prvega stoletja pri nas najbolj 
mirni časi. 

Stanko Paiiič 



Kulturno zatišje v ?tu]u 
Najprej nekaj informacij, ki nam 

naj služijo za kulturno oceno našega 
mesta. Kje in kako si naj meščani 
mesta, delavci, šolarji in upokojenci 
tešijo kulturno lakoto v Ptuju? Da 
pa bi bili objektivni, nekaj 
informacij kulturne dejavnosti v 
sezoni 1974/75, od meseca septem
bra do februarja. Gledališče je imelo 
dvoje gostovanj (Mestno gledališče 
Ljubljansko, Prešernovo gledališče 
Kranj) in premiero Pohujšanje v 
dohni Sentflorijanski. V glasbeni 
dejavnosti je bilo pet koncertov 
(Tartini trio, Pevski zbor iz Prage, 
simfonični koncei~t avstrijsko-sld-
venskega obmejnega orkestra, pia
nistka Laura de Fusco, gostovanje 
Ladka Korošca, Marije Bitenčeve in 
Andreja Jarca), razstavna dejavnost 
(holandsko-flamdco in francosko 
sUkarstvo 17. in 18. stol., razstava 
Janeza in Jurija Subica in Podravki-
na razstava naivne^ umetnosti), teden 
slovenskega filma v letu 1974, 
kurentovanje. 

Trenutno stanje: nekaj duševne 
hrane v mestnem kinu, v knjižnici, 
razstave arhivskih fotografij mesta 
Ptuj je konec, za konec tega tedna 
se pripravlja modna revija, ki" pa 
vsekakor po svojem namenu in 
strukturi ne sodi k duševni hrani 
našega človeka, h kulturnemu 
dogajanju, kot bi sicer lahko kdo 
mislU, Trenutno stanje je izredno 
stanje. V Ptujuje zastoj kulture zelo 
pereč. Gledališče je zaprto (v 
Talijinem hramu je molk), sicer 
zaradi objektivnih razlogov, razstave 
nobene, koncerta nobenega, gosto
vanja nobenega. Narodni dom je 
prazen, namenjen je sejam, morda 
kakšni pustni zabavi, paviljon 
Dušana Kvedra je prazen, literarn^a 
večera nobenega, pravljic za otroke 
ni, da o kakšnem manjšem 
kulturnem dogodku ^ loh ne 
govorimo. Popolno zatišje po 
nevihti. V slovenski kulturi škriplje, 
toda v ptujski kulturi škriplje 
posebno presenetljivo in boleče (o 
financiranju kulture kdaj drugič!). 

Kultura je in mora biti del našega 
družben^a življenja. Kultura je del 
delovnega človeka, mu tudi taka kot 
v resnici je, pripada, je njegova last. 
Ce ni taico, so nam' zaman parole: 
kuUuro delavcu, kultura za delavca, 
gledahšče delavcu, knjigo in sliko 
delavcu, delavec je soustvarjalec 
naše kulture in tako naprej. Mar 
bomo ostali zares samo pri parolah? 
Kaj poreče ha tako dogajanje 
delovni človek, ki s svojim delom in 
osebnim dciiodkom sofinancira 
potrebe kulture, ki s svojimi 
izpovedmi in željami hrepeni po 
duševni hrani, ke , naš delavec ni 
preokupiran z delom v tovarni in 
doma, še vedno ima dovolj, časa, da 
obišče gledališko predstavo, knjižni
co, kino, razstavo ali koncert. 
Seveda pa mu je pri tem treba 
prisluhniti in ga tako povabiti, če že 

ne zvabiti h kulturnim dogodkom. 
Kot vemo, je gledališče zaradi 

objektivnih razlogov zaprto (upamo, 
da ne bo zaprto še nekaj let oz. 
sezon), galerija zaprta, moški 
komorni zbor nam zapoje samo ob 
velikih svečanostih oz. kulturnih 
praznikih, pravljičnih večerov za 
otroke tudi ni in tako dalje. Da bi 
dobili nekaj konkretnih odgovorov 
na kulturno zatige, smo povprašali 
gimnazflko, delavca, upokojenca, 
prod^alko in učence osnovne šole, 
kako si predstavljajo kulturno 
življenje v Ptuju: 

Nada Krajnc, gimnazija: ,,Se 
sreča, da sem družbeno politično 
angažirana in da sem še gimnazijka, 
sicer ne vem, kako bi bilo. Želim si 
obiskati gledališče, poslušala bi 
klavirski koncert, morda godalni 
koncert. Vsekakor bi obiskala tudi 
razstavne prostore. Želela bi videti 
razstavi drobne skulpture, vendar je 
že lep čas zatišje . . . " 

Janko Horvat, mehanik: „Meni 
precej časa vzame gradnja hiše, pa 
tudi TV zadovoljuje moje potrebe. 
Vendar si kljub temu želim, da bi 
nas obiskala kakšna skupina narod-' 
no zabavne glasbe. Slovenski oktet, 
tudi razstave me zanimajo, sploh 
gospodarske pa tudi dn^e . Zanima 
me, kaj je s folklornimi srečanji? " 

Rupert Potočnik, upokcgenec: 
„Ja, včasih je bUo bolj razgibano, 
več predstav v gledališču je bilo, več 
gostovanj, tudi od drugod, na 
amaterske skupine mislim. V kino 
ne zahajam, je prevelik naval. Zelo si 
pa želim razstav, vseh razstav, tudi 
gospodarske, tiste cvetlične; rože so 
moj hobby. Mrtvo je, mrtvo . . . " 

Pavla Anrajter, prodajalka: „V 
gledališče bi šla, pa kaj, ko je 
zaprto. Ne, razstave me ne zanimajo 
preveč, druge že, mene pa ne. Sicer 
gledam TV in povedati moram, da 
tudi s programcMn nisem zadovolj
na." 

Sonja Obran in Mara Vranješ, 
osmi razred osnovne šole: ,.Imamo 
prosti čas. vendar ga izkoristiva za 
učenje in drugo. Seveda bi šli v 
gledališče, če bi bilo, tudi popevk si 
zelo želiva. Bilo bi lepo. če bi lahko 
gledali mladinsko gledahšče. Leto 
nazaj smo bili v Mariboru in si 
ogledali predstavo Kekec je pač 
Kekec, krasno . 

Robert Rebernik, tretji razred: 
,Jaz sem planinec, sicer pa je na 
naši šoli še taborniški krožek, 
vendar bom jaz raje planinec. Zelo 
rad bi videl kakšno mladinsko ali 
otroško igro, tudi lutk si želim. Prav 
gotovo bi me starši peljali 
g l e d a t . . . " 

Tudi sam bi najraje postal 
planinec, in tako imel vse priložno
sti zagotovljene vse svoje potrebe in 
želje, kajti hribi so in bodo ostali še 
vnaprej. Toda, kaj je s vprašanjem 
kulture? 

Z. KODRiC 

Razstava »Ptuj na starih slikah, 
načrtih in zemljevjclihi« ZAPRTA 

OGLED ZA NAJAVLJENE SKUPINE ŠE DO 2 1 . MARCA 1975 

Dne 8. marca 1975 ob 18. uri smo 
v Zgodovinskem arhivu v Ptuju po 
enem mesecu zaprli razstavo ,,Ptuj 
na starih slikah, načrtih in 
zemljevidih." Prvi teden te razstave 
je zavod pripravil tudi Teden 
odprtih vrat ter obiskovalce razstave. 

vodil tudi v arhivska skladišča, 
kamor je sicer vstop prepovedan. 
Ljudje so si z velikim zanimanjem 
ogledali ognjevarna centralna in 
prevzemna ter pomožna arhivska 
skladišča in delovne prostore 
zavoda. Na razstavi sami pa so 

obiskovalci občudovali fotopo-
snetke starih hiš in določenih delov 
mesta Ituja, kakor so jih gledali 
l*tujčani pred petdesetimi in več 
leti. Nekatere teh stavb so bile res 
lep okras našega starodavnega mesta 
Ptuja. Teli hiš danes ni več, ker so se 
umaknile zaradi modernizacije me
sta ali pa so bile porušene ob vojnih 
viharjih. 

Razstavo je obiskalo okoli 2500 
ljudi, predvsem mladine. 

Čeprav je razstava zaprta, bo 
ogled za najavljene skupine možen 
še do 21. marca 1975 ob delavnikih 
od 8. do 15. ure, ob ponedeljkih od 
8. do 17. ure. 

Pozneje bomo, v kolikor bodo 
delovne organizacije zainteresirane, 
prenesli razstavo v večje delovne 
kolektive in tako pribUžali ptujsko 
preteklost delovnemu človeku ob 
njegovem delovnem mestu. 

Zgodovinski arMv v Ptuju, 
Muzejski trg 1, 
telefon 77-619 

VIDEM PRI PTUJU 

KO ZAORI PESEM O LJUBEZNI, 
SVOBODI... 

Pred kratkim smo v Tedniku Ž3 
poročali o videmskem mešanem 
pevskem zboru, ki se pripravlja na 
svoj prvi javni nastop pred domačo 

publiko. Kljub lepi prvomarčevski' 
nedelji se je v videmski kinodvorani 
zbralo mlado in staro od blizu in 
daleč ter z odobravanjem ter 
dolgotrajnimi ovacijami sledili zares 
lepemu petju ter glasbenim točkam 
pevcev in tamburašev. 

Ko se je zastor v dvorani odprl, je 

Anica Duhova, učiteljica, zbranim 
poslušavcem v dvorani spregovorila 
ter med drugim dejala: ,,Pesem je že 
od nekdaj spremljala človeka v 
veseUh in žalostnih trenutkih pri 
delu in počitku, v miru in vojni, v 
sovraštvu in ljubezni. Sirila se je iz 
kraja v kraj in se ohranjala od ust do 

ust. Toda, na žalost večkrat na 
pesem preveč pozabljamo aU jo celo 
zapostavljamo. 

Vprašamo se. kje so tisti časi, ko 

je na vasi vsak večer odmevala lepa 
fantovska pesem, ki je vznemirjala 
srca deklet in jih privabljala k 
oknom? Ali: koliko mater še 
prepeva uspavanke svojim otro
kom? „Vsi tudi vemo, kako radi jo 
prepevajo naši izseljenci in vemo 
tudi, kolikokrat je naša domača 

slovenska pesem bodrila borce v 
krvavem boju za svobodo , . ," 

Takoj po nagovoru je z odra 
zaorila pesem. Kar petnajst pesmi je 
zbor pod vodstvom pevovodje 
Maksa Vavpotiča zapel. Vmes so 
nastopili še mladi harmonikarji, 
tamburaši, ki so se morali še enkrat 
vrniti na oder in zdi se, da bi jih 
ljudje v dvorani še in še poslušali. 

Dve polni uri sta kar prehitro 
minih, ko je z odra zadonela zadnja 
pesem. Ljudje so kar neradi zapustili 
dvorano in verjetno je že mnogim 
žal, da se niso udeležih koncerta. 
Sicer pa smo prepričani, da to ni bil 
zadnji nastop na domačem odru, da 
bodo pevci tu še prepevali, čeprav 
dvorana še zdaleč ne ustreza 
takšnim nastopom, ker je premajh
na, brez že kar nujno potrebnih 
stranskih prostorov. 

Ker že ravno govorimo o pevcih, 
naj povemo, da so le ti doma iz 
Lancove vasi, Pobrežja, Hajdine. 
Dravinjskega vrha, Vareje, Ptuja in 
Vidma, da so stari od 14 do 60 let, 
vsi pa so kar pravi entuziasti, 
zaljubljeni v perie, zlasti lepo 
zborovsko petje. Sicer pa so pod 
vznožjem Haloz dobri pevci doma, 
saj v nekaterih družinah vsi 
prepevajo (Vavpotičevi v Vareji. 
Sitarjevi v Vidmu) in v teh družinah 
jim prav gotovo ni nikoli dolg čas. 

Videmski pevski zbor poje pod vodstvom Maksa Vavpotiča, Tudi tamburaši 
so navdušili poslušalce p ^ 
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ZAPOSLOVANJE MARIBOR 

sklenejo 

Družbeni dogovor 

o RAZPOREJANJU DOHODKA, OSEBNIH DOHODKOV CM NEKATERIH DRUGIH OSEBNIH PREJEMKOV TER O GIBANJU, 
OBSEGU DM STRUKTURI SKUPNE PORABE V LETU 1975 V OBČINI PTUJ 

I. SKUPNE DOLOČBE 

1. člen 
Udeleženci tega družbenega dogovora se 

obvezujejo, da bodo v letu 1975 delovali tako, da 
bo s samoupravnimi sporazumi in drugimi 
samoupravnimi akti o razporejanju dohodka, 
osebnfli dohodkov ter obsegu in strukturi skupne 
porabe zagotovljeno uresničevanje politike, ki je 
opredeljena z resolucijo o družbeno ekonomski 
politiki in razvoju SR Slovenije ter neposrednih 
nalogah v letu 1975 s smernicami gospodarskega 
in družben^a razvoja občine Ptuj v letu 1975 in 
s tem družbenim dogovorom. 

2, člen 
Udeleženci družbenega dogovora se obvezu

jejo, da bodo s svojim delovanjem ustvarjali 
pogoje, v katerih se bodo delavci v temeljnih 
organizacijah združenega dela lahko v skladu z 
dogovorjenimi cilji družbeno ekonomskega raz
voja in ekonomske politike odločaU o razporga-
nju dohodka na podlagi svojih in družbenih 
interesov ter konkretnih informacij o ekonom
skem položaju svoje organizacije združenega 
dela, njenih razvojnih programov, programov 
samoi^jravnih interesnih skupnosti in krajevnih 
skupnosti. 

3. člen 
Izvršni svet skupščine občine Ptuj ima v 

skladu s svojo odgovornostjo za uresničevanje 
sprejete družbeno ekonomske politike, družbe
nih načrtov in zakonov vlogo pobudnika za 
usklajevanje ukrepov in akcij na področjih, kijih 
ureja ta dogovor. V primeru odstopanj od 
sprejetih cUjev, resolucije o družbeno ekonomski 
politiki in razvoju SR Slovenije za tekoče leto in 
smernic skupščine občine Ptuj ter dogovorjenih 
okvirov osebne in skupne porabe bo občina 
sprejela ali predlagala ustrezne ukrepe. 

4. člen 
Občinska konferenca SZDL Ptuj se bo še 

posebej zavzemala za uspešno konstituiranje in 
dograjevanje delegatskih odnosov v samouprav
nih interesnih skupnostih, za javno obravnavanje 
njihovih programov in celovito informiranje 

delavcev, delovnih ljudi in občanov o izvajanju 
programov in o delovanju samoupravnih 
interesnih skupnosti. 

5. člen 
V skladu z ustavno opredelitvijo vloge 

sindikatov v procesu družbenega dogovarjanja in 
samoupravnega sporazumevanja ter na podlagi 
sprejetih kongresnih sklepov se bo občinski svet 
ZSo Ptuj prizadeval, da bodo imeh delavci v 
temeljnUi organizacijah združenega dela mož
nost, odločati o oblikovanju in razporejanju 
celotnega dohodka. Ob tem se bo zavzemal za 
odločitve, ki omogočajo usklajeno rast 
družben^a in življenjsk^a standarda delavcev in 
njihovih družin, uravnavanje socialnih razlik ter 
enakopraven položaj delavcev v združenem delu 
na podlagi rezultatov dela. 

II. RAZPOREJANJE DOHODKA 

6, člen 
Pri ustvarjanju in razporejanju dohodka se 

bodo organizacije združenega dela prizadevale, 
da bodo delavci v temeljnih organizaciji 
združenega dela upoštevali predvidena izhodišča 
smernic gospodarskega in družbenega razvoja 
občine Ptuj v letu 1975: 

a) brutto dohodek gospodarstva se bo v 
povprečju povečal za 31 % v primerjavi z letom 
1974; 

b) sredstva za pokrivanje brutto osebnih 
dohodkov se bodo v povprečju povečala za 29 %, 
v primeriavi z maso sredstev za osebne dohodke 
leta 1974, in sicer: 

- za 23 % na račun povečanih življenjdcih 
stroškov, 

- za 2,4 % na račun povečanja 
produktivnosti dela, 

- za 3,6 % na račun povečanja obsega 
zaposlenosti. 

c) sredstva za stanovanjsko graditev se bodo v 
letu 1975 v povprečju povečala za 29 % v 
primerjavi z letom 1974; 

č) sredstva gospodarstva za reprodukcijo 
(amortizacija in poslovni skladi) se bodo 
povečala za 36 % v primerjavi z letom 1974; 
posamezna TOZD pa bo namenila za 

reprodukcijo stopnjo akumulacije, dogovorjeno s 
samoupravnim sporazumom dejavnosti; 

d) produktivnost dela se bo povečala za 5 % v 
prime^avi z letom 1974; 

e) število zaposlenih se bo povečalo za 3,6 % 
v primerjavi z letom 1974; 

ni . RAZPOREJANJE OSEBNIH 
DOHODKOV DM NEKATERIH 

DRUGIH OSEBNIH PREJEMKOV 

7. člen 
Udeleženci dogovora bodo na področju 

osebnih dohodkov delovali tako, da se bodo 
uresničila naslednja dogovorjena stališča: 

1. da se bodo sredstva za osebne dohodke 
izplačevala v okviru razpoložljivega dohodka; 

2. da se bodo nominalni osebni dohodki na 
zaposlenega povečali hitreje od rasti življenjskih 
stroškov le v tistih temeljnih organizacijah 
združenja dela, ki bodo povečale produktivnost 
dela in izboljšale razmerja v delitvi dohodka v 
korist skladov; 

3. da bodo tiste temeljne organizacije 
združenega dela, ki ne bodo ustvarile potrebnega 
dohodka oz. ga ne bodo mogle povečati skladno 
z rastjo proizvodnje in so imele v letu 1974 
nominalne osebne dohodke na pogojno 
nekvalificiranega delavca: 

- pod ravnijo, doseženo v slovenskem 
gospodarstvu, lahko povečale nominalne osebne 
dohodke na zaposlenega največ do stopnje 
povečanja življenjskih stroškov, 

- nad ravnijo, doseženo v slovenskem 
gospodarstvu, povečale nominalne osebne 
dciiodke na zaposlenega počasneje, kot se bodo 
povečali življenjski stroški. 

8. člen 
Pri izvajanju stališč resolucije, da naj se 

sredstva za razširjeno reprodukcijo povečujejo 
liitreje kot sredstva za osebne doliodke oz. da 
rastejo realni osebni dohodki bolj počasi kot 
produktivnost dela, bodo udeleženci dogovora 
uporabljali naslednje primerjave: 

- stopnja rasti sredstev za osebne dohodke 
bo največ 90 % dejanske stopnje rasti doliodka, 

- stopnji povečanja'dohodka za razporeditev 
in sredstev za osebne doliodke se ueptavljata za 



enaka obdobja s primerjavo jx>datkov tekočega 
in preteklega leta, 

stopnje povečanja realnih osebnih 
doliodkov in produktivnosti dela bodo 
ugotavljaU za enaka obdobja tekočega in 
preteklega leta in 

- enote za spremljanje fizičnega obsega 
proizvodnje in produktivnosti dela določijo 
udeleženci v svojih samoupravnili sprazumiJi o 
razporejanju dohodka. 

9. člen 
Udeleženci dogovora se bodo zavzeli, da se 

lu-esnieijo prizadevanja delavcev v organizacijah 
združenega dela, da v svojili saimnipravnili 
sporazumih o razporejanju dohodka in delitvi 
sredstev za osebne doliodke uresničijo naslednja 
skupno sprejeta stališča: 

1. Na področju politike delitve osebnih 
dohodkov: 

a) Najni^i osebni dohodek 
najnižji osebni dohodek naj ne bi bil manjši 

kot 2.400 din 'brutto mesečno za normalni 
delovni uspeli v polnem delovnem času; ta osebni 
dohodek je likrati tudi izhodišče za ovrednotenje 
najbolj enostavnega dela, ki ga opredeljuje 
samoupravni sporazum posamezne dejavnosti za 
najmanj zahtevno tipično delovno mesto ali 
poklic, 

b) Najvišji osebni dohoddc 
- najvišji osebni dohodek mora biti rezultat 

in kazalec uspešnosti gospodarjenja TOZD. 
Izliajati mora iz osnovnih merU, ki jih 
opredeljujejo samoupravni sporazumi dejavnosti; 

- udeleženci družbenega dogovora bodo 
periodično obravnavali kriterije in izplačila 
najvišjih osebnih doliodkov in \-)o potrebi tudi 
ukrepali za odpravljanja neskladij v gibanju 
najvišjih osebnih dohodkov; 

- za osebne doliodke delavcev, katerih 
delovni učinek je izmerljiv in so osnove in merila 
določena v samoupravnem s{X)razumu dejav
nosti, ni zgornjega limita; ugotavljanje najvišjega 
osebnega dohodka delavcev na delovnih mestili v 
TOZD, na katerili delovni učinek ni izmerljiv, se 
določi na podlagi osnov in merilili v 
sam o upravnih sporazumih dejavnosti; 

- sestavni del sredstev za osebne dohodke, 
dogovorjenih po merilili samoupiravnih spora
zumov dejavnosti, je tudi del osebnih dohodkov 
iz naslova minulega dela. 

2. Za stanovanjsko graditev in izobraževanje 
delavcev 

- za stanovanjsko graditev vsaj 6 % od brutto 
osebnih dohodkov; 

- za izobraževanje delavcev (strokovno 
izpopolnjevanje) vsaj 1,5 % od brutto osebnih 
dohodkov / 

3. Za sklad skupne porabe 
- da bo poraba sredstev sklada skupne 

porabe rastla za 25 % p<JČasneje kot osebni 
dohodek organizacije združenega dela, povečan 
za obračunsko' amortizacijo nad minimalno 
predpisano stopnjo. 

4. Na področju urejanja prejemkov, ki štejejo 
med poslovne stroške: 

~ za topli obrok, glede na pogoje in 
intenzivnost dela v TOZD, največ do 200 din 
mesečno na delavca; 

- za vse delavce enake dnevnice za službena 
potovanja v državi ter povračilo stroškov 
prenočevanja, ki v skupnem znesku smejo doseči 
največ 3(X) din (do 140 din dnevnica in do 160 
din stroški prenočevanja na podlagi računa); 

- dnevnice za službena potovanja v tujino, ki 
se določijo v višini, ki velja tai republiške upravne 
organe; 

- nadomestDo za uporabo osebnega 
avtomobila v službene namene do višine 1,50 din 
za prevoženi kilometer; 

- terenski dodatek kot povračilo za 
povečane materialne stroške, ki jili ima delavec 
pri delu in prebivanju na terenu v višini do največ 
65 din na dan. pri čemer je terenski dodatek pod 
eruikimi pogoji enak za vse delavce; 

10. člen 
Udeleženci tega dogovora si bodo prizadevali, 

da se bodo zbirala sredstva za naložbe v dijaške 
in študentske domove za leto 1975, ki jih v ta 
namen združujejo OZD v okviru sredstev za 
stanovanjsko izgradnjo, štipendije in iz drugih 
virov. 

IV. SKUPNA PORABA 

11. člen 
Samoupravne interesne skupnosti bodo svoje 

jTogranie uskladile z nalogami, opredeljenimi z 
resolucijo o družbeno ekonomski politiki in 
razvoju SR Slovenije ter neposrednih nalogali v 
letu 1975 in z obsegom sredstev v okviru teg? 
družbenegi dogovora. 

V sprejetili programih bodo upoštevale 
načelo racionalnosti, izliajati morajo iz 
prioritetnih usmeritev, določenih v resolucijah in 
smernicah tega dogovora, pri tem pa morajo 
predvsem upoštevati, da je treba najprej 
zagotoviti uresničevanje pravic delovnih ljudi, ki 
so določeni z ustavo in zakoni, v ostalem pa dati 
prednost tistim dejavnostim, ki neposredno 
vplivajo na porast produktivnosti v gospodarstvu. 

Samoupravne interesne skupnosti se za
vezujejo, da bodo ob sprejemanju odločitev o 
višini prispevnih stopenj hkrati zagotovile: 

- opredelitev nalog in programov, 
- finančno izjaženo vrednost programov in 

možnosti za njiliovo izvedbo, 
- način združevanja sredstev za izvedbo teh 

programov, 
- dinamiko izvajanja in način ugotavljanja 

izvršitve dogovorjenih obveznosti. 
Pri programiranju investicijskih naložb se 

samoupravne interesneskupnosti zavezujejo: 
- da bodo medsebojno usklajevale programe 

investicij, 
- da bodo upoštevale prednostne naloge, 
- da bodo investicijski programi izhajali iz 

razvojnih programov posameznih dejavnosti in 
- da bodo konkretni investicijski programi 

družbeno verificirani v skupščinah samoupravnih 
interesnih skupnosti. • 

12. člen 
Nominalna sredstva za skupno porabo iz 

družbenega sektorja bodo v letu 1975 nominalno 
naraščala za 10 % počasneje od nominalne rasti 
družbenega proizvoda družbenega sektorja. 

Osnova za izračun sredstev v letu 1975 so 
valorizirana sredstva po družbenem dogovoru za 
leto 1974, skladno s porastom družbenega 
proizvoda ob koncu leta, kot so prikazana v 
tabeli II, tega dogovora, 

Eventuelna dodatna sredstva zunaj dcvirov 
tega družbenega dogovora se lahko zbirajo le s 
samoprisjievki občanov in iz sredstev sklada 
skupne porabe temeljnih organizacij združenega 
dela na podlagi pogodb. 

Dodatna sredstva zunaj okvira tega 
družbenega dogovora so izjemoma tista sredstva, 
ki se zbirajo za naložbe na podlagi v preteklih 
letili sklenjenih pogodb in samoupravnih 
sporazumov do njihovega izteka. 

13. člen 
Bilanca sredstev in bilanca dohodkov 

samoupravnih interesnih skupnosti sta prikazani 
v tabelah 1. in II., ki sta sestavna dela tega 
družbenega dogovora ter opredeljujeta globalne 
okvire skupne porabe v občini Ptuj, 

14. člen 
Udeleženci ugotavljajo, da ob upoštevargu 

globalnih okvirov skupne porabe in medsebojne 
usklajenosti programov samoupravnih interesnih 
skupnosti, dcupščine samoupravnih interesnih 
skupnosti lahko predpisujejo prispevne stopnje iz 
bruto osebnega dohodka največ do višine kot 
sledi: 
- občinska izobraževalna dcupnost Ptuj 5,59 % 
- občiAska kulturna skupnost Ptuj 0,60 % 
- občinska skupnost otroškega varstva PtujO,31 % 
- občinska telesno kulturna skupnost 

Ptuj 0,34 % 
- občinska zdravstvena skupnost Ptuj 8,01 % 
- občinska skupnost socialnega varstva 

Ptu) za soc, dcrbstvo . 0,58% 
SKUPNO TOREJ N A O B C I N S K I 
RAVNI 15,43 % 

Udeleženci ugotavljajo, da znašajo prispevne 
stopnje iz bruto osebnih dohodkov za: 
- Skupnost pokojninskega in invalid

skega zavarovanja SR Slovenije 11,80 % 
- Zveza skupnosti otroškega varstva 

S R Slovenije 2,37% 

T A K O , D A Z N A S A C E L O T N A 
P R I S P E V N A S T O P N J A I Z B R U T O 
O S E B N E G A D O H O D K A 29,60 % 

15. člen 
Udeleženci ugotavljcyo, da znašajo prispevne 

stopnje iz dohodka temeljnih organizacij 
združenega dela: 1, Po osnovi: bruto osebni 

dohodek za 
- Skupnost za zaposlovanje Slovenije 0,16 % 
- Zdravstvena skupnost Slovenije 

in občinsko zdravstveno skup
nost 1,87 % 

- Skupnost pokojninskega in inva-
lidskegi zavarovanja v SR 
Sloveniji 1,00% 

2. Po osnovi: kori^rana davčna osnova za 
- Izobraževalno skupnost Slovenije 8,63 % 
- Raziskovalno skupnost Slovenije 1,83 % 

3. Po osnovi: poslovni sklad za: 
- skupnost pokojninskega in inva

lidskega zavarovanja v SR 
Sloveniji 1,27 % 

16. člen 
Udeleženci se sporazumejo, da bodo zaradi 

oliranitve realne ravni obsega skupne porabe 
izvedU revalorizacijo sredstev v posameznih 
samoupravnih interesnih skupnostih, če bodo to 
zahtevala drugačna gospodarska gibanja, vendar 
tako, da bodo tudi po revalorizaciji ohranjena 
razmerja o delitvi družbenega proizvoda, kot to 
določata resolucija in smernice iz prvega člena 
tega dogovora. 

17. člen 
Ko posamezna samoupravna interesna 

skupnost doseže dogovorjeni oziroma valorizirani 
obseg sredstev in se opravi poračun, preneha 
obveznost plačevanja fTisi^evkov. 

Ce se v toku leta pokaže, da bodo na podlagi 
uporabe prispevnih stopenj prispevki delovnih 
ljudi oz. temeljnili organizacij združenega dela 
presegli dogovorjeni obseg sredstev za posamezno 
interesno skupnost, so organi samoupravnih 
interesnih skupnosti dolžni začeti postopek za 
korekcijo prispevnih stopenj za naslednje mesece 
tako, da skupne obveznosti uporabnikov za leto 
1975 ne bodo večje od dogovorjenili po tem 
dogovoru. 

Služba družbenega knjigovodstva spremlja 
izpolnjevanje obveznosti delovnih ljudi in 
temeljnih organizacij združenega dela, opozori 
samoupravne interesne skupnosti, če izplačila 
presegajo dogovorjena imobiUzirana sredstva, ki 
presegajo dinamSto, potrebno za izpolnitev 
dogovorjenega programa in pozove udeležence k 
izpolnitvi, ki izhajajo iz tega člena. 

Ce se s prispevki zbrana sredstva kljub tem 
ukrepom presegajo dogovorjeni okviri sredstev, 
se presežek sredstev posamezne samoupravne 
interesne skupnosti obračuna kot akontacija za 
naslednje leto. 

18. člen 
Samoupravne interesne skupnosti in občina 

Ptuj se zavezujejo, da bodo usklajevale 
posamezne aktivnosti po naslednjem redu: 

- ob zaključnem računu pripravno poročilo 
o izvajar^u programa in porabljenih sredstev; 

- ob polletju pripravijo oceno izvajanja 
družbenega dogovora za uresničevanje pro
gramov posameznih dejavnosti ter na tej osnovi 
pripravijo predloge za uskladitev; 

- v septembru izdelajo izhodišča za programe 
posameznili dejavnosti kot osnovo za javno 
razpravo in samoupravno sporazumevanje o 
menjavi dela v naslednjem letu; 

- v oktobru opravijo predhodno dogovarjanje 
o programih dela z uporabniki storitev družbenih 
dejavnosti, ocenah storitev in od drugih za 
načrtovanje relevantnih kazalcih in kriterijih za 
naslednja leta; 

- v novembru na podlagi razprave izdelajo 
predloge programov, ki bodo usklajeni med seboj 
in 7 bilančnimi možnostmi za naslednje leto, pri 
katerili se i^Diovi elementi prever^o na osnovi 
ocen 9-mesečne analize gibary tekočega leta; 

v decembru sprejmejo programe 
samoupravnih interesnih skupnosti, usklajene z. 



lesoUicijo o družbeno ekonomski politiki SR 
Slovenije za leto 1976 in s smernicami 
gospodarskega in družbenega razvoja občine Ptuj 
v letu 1976 sklenejo družbeni dogovor o 
razporejanju dohodka, osebnih dohodkov in 
ndcaterili drugih osebnih prejemkov, ter gibanju, 
obsegu in strukturi skupne porabe v letu 1976; 
skupščine samoupravnih interesnih skupnosti pa 
t)odo na tej podlagi prejele prispevne stopnje ter 
sklenile samoupravne sporazume in pogodbe. 

19. člen 
Udeleženci družbenega dogovora se zavezujejo, 

da bodo v letu 1975 na podlagi izkušenj pri 
dosedanjem družbenem dogovarjanju in na 
izhodiščili za oblikovanje družbenega plana 
srednjeročnega razvoja SR Slovenije in na 
izhodiščih za oblikovanje družbenega plana 
srednjeročnega razvoja občine Ptuj začeli 
postopdc za sklenitev družbenega dogovora o 
temeljnih načelih in splošnih obveznostih 
udeležencev pri sklepanju in izvajanju družbenih 
dogovorov in samoupravnih sporazumov na 
področju razporejanja dohodka in delitve 
sredstev za osebne dohodke ter na področju 
splošne in skupne porabe, s katerim bodo 
usklajevali odnose na tem področju za celotno 
srednjeročno člansko obdobje. 

V. IZVRŠEVANJE DRUŽBENEGA 
DOGOVORA 

20. člen 
Udeleženci tega družbenega dogovora 

ustanoviyo koordinacijski odbor za sprernljanje 
izvajanja tega družbenega dogovora (v nadaljnjem 
besedilu: odbor). 

Odbor sestavljajo po en predstavnik vsakega 
udeleženca dogovora in sicer: predstavnik 
izvršnega sveta Skupščine občine Ptuj, ki odboru 
predseduje, predstavniki občinske konference 
SZDL Ptuj, občinskega sveta zveze sindikatov 
Slovenije Ptuj, predsedniki izvršilnih odborov 

samoupravnih interesnih skupnosti na občinski 
in regionalni ravni. 

• Odbor ima naslednje naloge: 
- spremlja uresničevanje z družbenim 

dogovorom sprejetili nalog in s svojimi ocenami 
in stališči seznanja samou|Tavne interesne-
skupnosti in druge udeležence tega dogovora; 

skrbi za enotno metodologijo za 
ocenjevanje gibanj na področju posebne in 
skupne porabe; 

- predlaga ukrepe za usklajevanje gornjih 
gibanj s eUji sprejete družbeno ekonomske 
politike; 

- obravnava vprašanja, ki jih postavljajo 
udeleženci, ter udeležencem predlaga rešitve; 

- koordinira akcijo udeležencev. 

21. člen 
Vsak- udeleženec je lahko pobudnik za 

obravnavo vprašanj, ki se pojavljajo zvezi z 
izvajanjem tega družbenega dogovora. 

22. člen 
Odbor je pooblaščen tolmačiti določila tega 

družbenega dogovora, 
Ce ni soglasja,' dcuša v posebnem postopku 

uskladiti stališča večina s tistimi udeleženci, 
katerih predstavniki niso soglašali s tolmačenjem, 

23. čl?n 
Ce posamezni udeleženci po mnenju drugih 

udeležencev kršijo ta dogovor, mora o tem 
nemudoma razpravljati koordinacijski odbor. 
Če na ta način kršitev ni odpravljena, odbor v 
najkrajšem možnem roku obvesti udeležence o 
spornem primeru, likrati pa predlaga ustreznemu 
organu udeleženca, ki krši dogovor, da o tem 
razpravljcj. 

V primeru, da tudi po tej poti ni odpravljena 
kršitev dogovora, lahko drugi udeleženci pred 
ustreznimi organi postavijo vprašanje moralno, 
ix)litične odgovornosti kršiteljev dogovora in 
zalitevajo ukrepe pristojnih organov. 

V primeru neodgovornega dela predstavnika 
organa udeleženca tega dogovora, odbor o tem 
obvesti organ, ki ga je predstavnik zastopal. 

VI. KONČNE DOLOČBE 

24. člen 
Zbori uporabnikov samoupravnili interesnili 

skupnosti so dolžni ob sprejetju prispevne 
stopnje za leto 1975 obravnavati in prilagoditi 
upravičenost uporabe • presežkov, ki so 
ugotovljeni za posamezno interesno skupnost 
nad valoriziranim republiškim dogovorom. 

25. člen 
Določila tega družbenega dogovora se 

nanašajo neposredno na organizacijo združenega 
dela, če v njih niso ustanovljene temeljne 
organizacije. 

DoločUa tega družbenega dogovora, razen 
drugega poglavja teli določil, ki se nanašajo na 
ugotavljanje in delitev dohodka pa se nanašajo 
tudi na delovne skupnosti. 

26. člen 
Prispevne stopnje za skupno porabo iz brutto 

osebnega dohodka in iz dohodka sprejemajo 
delavci preko svojili delegatov iz splošnih 
delegacij na dcupščinali samoupravnih interesnih 
skupnosti. 

27. člen 
Ta družbeni dogovor se objavi v Uradnem 

vestniku občin Ormož in Ptuj. 

28. člen 
Ta družbeni dogovor začne veljati za 

posameznega udeleženca z dnem, ko ga podpiše 
njen pooblaščeni predstavnik, i..,. 

PREDVIDENI PRISPEVKI IN PRISPEVNE STOPNJE ZA 
SKUPNO PORABO V LETU 1975 V OBČINI PTUJ ! 

i, Prispevki iz bruto OD: j 

Bmto masa OD: 894.900.000 din 1 
Samoupravne interesne skupnosti Stopnja 

iz bruto Prispevek 
. OD I 
Občinska izobraževala skup. 5,59 50,052.000 din 
Občinska skupnost otr. varstva 0,31 2,788.000 din 
Občinska kulturna skupnost 0,60 5,381.000 din 
Občinska teles. kult. skupnost 0,34 3.000.000 din 
Občinska skupnost soc. skrbstva 0^58 5,190.000 din 

7,42 66,411.000 din 

Razlika do globalne stopnje 29,6 
pa odpade na naslednje regionalne 
inrepubUške interesne skupnosti: 
Zveza skupnosti otr. varstva SRS 2,3? 21,209.000 din 
Zdravstvena skupnost Slovenije 
in r^ionalna zdravstvena 
kupnost Maribor 8,01 71,661.000 din 
Skupnost pokojninsk^a in in-
ilidskega zavarovanja v SRS 11,80 105.598.000 din 
SKUPAJ: 29,60 264.879.000 din 

11. Iz dohodka TOZD 

Osnova: bruto OD 
-skupnost za zaposlovanje 0,16 1,432.000 
-Zdrav, skupnost Slovenije in 
'bčinske zdrav, skupnosti 1,87 16,735.000 
-Skupnost pokojninskega 
»vaUdskega zavarov. v SRS 1,00 8,949.000 

Osnova: korigirana davčna osnova 
•Izobraževalna skupnost Slovenije 8,63 
Raziskovalna skupnost Slovenije 1,83 

• Osnova: poslovni sklad 
Skupnost pokojnindcega in 
^alidskega zavarovanja v SRS 1,27 

BILANCA DOHODKOV SAMOUPRAVNIH INTERESNIH 
SKUmOSTI PO SPREJETEM SAMOUPRAVNEM SPORAZU
MU IN OCENA DOHODKOV PO VALORIZIRANEM REPU
BLIŠKEM DRUŽBENEM DOGOVORU V LETU 1974 TER 
PREDVIDENI DOHODKI V LETU 1975 

Samoupravna interesna 1974 1975 Indeks 
skupnost Dohodki po: Predvideni 3:2 

sprejetem valoriz. dohodki 
družb. dog. sam. spor. 

Občinska izobraž, 
skupnost 30.106,000 34.14.602 50.052.000 146,7 
Občinska skupnost 
otroškega varstva 6,410.000 6.440.000 2.788.000 43,3 
Občinska kulturna 
skupnost 4.367.000 4.924.000 5.381,000 109,3 
Občinska telesno 
kulturna skupnost 2,540.000 2.730.000 3.000.000 109,8 
Občinska skupnost 
soc. skrbstva - - 13,659.000 
Skupnost zdravstve
nega zavarovanja 55.077.000 68.392.000 88.416.000 129,3 
SKUPAJ: 98.500.00 116,600.000 163,296.000 

IZVRŠNI SVET SKUPŠČINE OBČINE PTUJ 
ODBOR ZA SPREMLJANJE DRUŽBENEGA DOGOVAR
JANJA IN SAMOUPRAVNEGA SPORAZUMEVANJA O SKUP
NI IN SPLOŠNI PORABI SKUPŠČINE OBČINE PTUJ 



v hajdinski gramoznici odkrili 
temelje rimske zgradbe in grobove 

Prejšnji teden smo zmotili med 
delom v hajdinski gramoznici 
Blagoja Jevremova, kustosa ptuj
skega muzeja in Stanka Gojkoviča, 
preparatorja. Oba sta navdušeno 
strmela v delavce, ki so pazljivo 
odkopavali prvega od treli najdenih 
žganih rimskili grobov. Ko so 
delavci prišU pri izkopavanju do 
črne zemlje, je nadaljeval delo 
preperator Stanji o Gojkovič. Pazlji
vo, grudo za grudo je počasi 
odstranjeval in kmalu seje pokazal 
del rdeče glinaste opeke, ki meri po 
navadi eno rimsko stopo. Tako so 
}X)kriti žgani rimski grobovi V njili 
je po navadi zraven pokojnikovega 
pepela v žari tudi več razUčnih, 

predmetov, odvisno pač, kako 
premožen je bi l 

Naša prva sUka kaže grob preden 
so ga še odprli, na drugi pa že 
vidimo ob strani zloženo rimsko 
opeko, iz zemlje pa kukajo 
keramični predmeti, ogledalo in 
stekleni drobci. Pozneje so v tem 
grobu našli še oljenko z žigam 
„fortis". 

Na drugi strani gramoznice smo 
nato skupaj pogledali še že odkrite 
temelje rimske hiše v izmeri 23 x 18 
metrov. Domnevajo, da je nedaleč 
vstran tekla stara rimska cesta. O 
najdbah v Hajdini in ob pri
pravljalnih deUh za gradnjo ptujskili 
toplic bomo še pisali; OM 

Ljubljanska banka prodira v svet 

Ni dovolj, da ljubljanska banka 
čedalje bolj uspešno posluje z nad 
600 bankami sirom sveta, izkazalo 
seje, da je za zadovoljivo razvijanje 
L bankami in gaspodarskimi organi
zacijami v drugih državah krepko 
potrebna tudi r^ena prisotnost, na 
posameznih območjUi izven naše de
žele. 

Zato so, poleg že odprtih pred
stavništev Ljubljanske banke v Mila
nu, Frankfurtu, Parizu in Budim
pešti, lani novembra skupaj z Udru-
ženo banko Zagreb odprli še pred
stavništvo v Moskvi, ki ga vodi 
izkušen gospodarstvenik, Branko 
Popovič. Tako je postala Sovjetska 
zveza eden najpomembnejšDi go

spodarjih partnerjev Ljubljansl 
banke. 

Prvega januarja letos pa je zače 
z delom tudi njihovo predstavništ 
v Pragi, saj je Češkoslovaška dar. 
na sedmem mestu v Jugoslovani 
blagovni menjavi. Zato je potrebr, 
da se temu priinerno razvija ti 
medbančna dejavnost in osti 
oblike gospodarskega sodelovanj 

Svoje predstavništvo je Lji 
Ijanska' banka odprla tudi 
Abidjanu na Slonokoščeni obali, 
koder bo delovala še v_ 14. sosede 
afriških državali. Čedalje bi 
intenzivni postajajo stiki z dežela: 
v razvoju, zato je takšna odločiti 
ljubljanske banke tudi v skladi 
splošnimi načeli jugoslovanske! 
spodarske po litike. 



Dr. Fran Brumen 

NASVETI ZA DIABETIKE 
(14. nadaljevanje) 

Po prekuhani u moramo RAV
NATI TAKO," DA OSTANEJO 
INSTRUMENTI STERILNI (pos
eben način stravljanja, ki se ^ je 
najbolje priučiti, saj je enostavno). 

VSE INSULINSKE PREPARATE 
JE POTREBNO HRANITI NA 
HLADNEM MESTU, VENDAR PA 
NE SMEJ O ZMRZNI TI! 

KDO POMAGA DIABETIKOM? 
Da bi bilo diabetikom omogočeno 

življenje, ki je čimbolj podobno 
življenju zdravih ljudi, gre zasluga 
napredkom v zdravljenju, pravtako 
pa tudi ukrepom na različnih 
socialnih področjih. 

(Tako imajo n. pr. v Zahodni 
Nemčfli organizirano zvezo diabe
tikov, ki povezuje 8 0 okrožnih 
društev. Zveza skrbi za zajetno 
prosvetljevarge v smislu najbolj 
nrožnega smotrnega življenja s 
svojimi napisanimi sestavki, stro
kovnimi predavanji, dijetno-ku-
hinjskiiTd tečaji in posvetovalnicami. 
Najpomembnejša naloga, ki si jo je 
zastavila zveza, je USTANAVLJA
NJE DOMOV ZA MLADOLETNE. 
DIABETIKE, V šolskih počitnicah 
preživijo šolarji in dijaki nekaj časa 
v teh domovih, kjer se pod 
zdravniškim nadzorstvom utrjujejo v 
vestnem izpolnjevanju dietnega 
življenja in v natančnem režimu 
vbrizgavanja insulina. Primerni špor
ti, igre in predvsem doživetje skupne 
usode pomagajo otrokom lažje 
prebroditi telesne omejitve in 
duševne obremenitve, ki jih nalaga 
kruta usoda sladkorne bolezni. 

Nekaj tednov takega skupnega 
življenja olajšuje kasnejše vključe
vanje v živ|enjski vsakdan. Poleg 
počitniških domov imajo še 
USTANOVE, KI SO ODPRTE 
CELO LETO, kjer skupno s 
predšolsko deco živijo tudi šoferji. 
Sidružen je tudi POSEBEN DOM 
ZA MATERE Z MAJHNIMI 
OTROKI. Dalje časa pa deluje tudi 
POSEBEN CENTER ZA STAREJ
ŠE IN ŽE UPOKOJENE DIABE
TIKE. 

Državne ustanove pomagajo dia
betikom na mnogih področjih. Med 
drugim je omogočena IZBIRA 

U S T R E Z N E G A D E L O V N E G A M E 
S T A v sklaadu z nasveti lečečega 
zdravnika, s tesno povezavo z 
delodajalcem lahko zcfravnik nudi 
sladkomiku dragocene napotke, 
tako n. pr. ali je na načrtovanem 
mestu novoizbranega dela mogoče 
redno in ob določenem času dobiti 
predvkiene obroke hrane, oziroma 
ali je mogoče redno prejemati 
predpisane insulinske injekcije). 
' D I A B E T I K I N A J N E D E L A J O V 
R A Z L I Č N I H I Z M E N A H , naj bodo 
temveč vezani le na eno in to 
najugodnejšo dnevno izmeno, v 
kateri je najbolj preskrbljeno za 
najprimernejše delo in za vse 
možnosti rednega ritma dela, 
prehrane in zdravljenja! 

V primerih, kadar se pogosteje 
pojavljajo H Y P 0 G L Y K E M 1 C N E 
T E Z A V E , je potrebno zaradi 
preprečitve eventualnih nesreč pri 
delu izključiti zaposlitve pri 
določenih strojih, oziroma ostalih 
delovnih mestih, kjer bi lahko zaradi 
trenutne slabosti nastala večja 
nesreča. Kadar take'mu namenu 
preprečitveni ukrepi ne zadostujejo, 
je potrebno D E L A V C A P R I M E R 
N O P R E S O L A T I in usposobiti za 
ustreznejši poklic, oziroma delo, pri 
katerem sam ne bo ogrožen, niti ne 
bo ogrožal drugih. 

Ker je D I E T N A P R E H R A N A Z A 
S L A D K O R M K E M N O G O D R A Ž 
J A kot običajna hrana, bi bilo prav, 
da bi podjetje, ki takega bolnika 
zaposluje, prispevalo določen delež 
za prehrano, posebno tam, kjer so 
ustanovljene v podjetju lastne 
menze. IQer pa take socialno zdrav
stvene pomoči ni mogoče urediti 
drugače, bi bilo potrebno ustanoviti 
poseben fond, iz katerega bi črpali 
mesečne denarne dodatke. B R E Z 
P L A Č N O Z D R A V L J E N J E pa je pri 
nas za diabetike itak že uzakonjeno. 

V S A K D I A B E T I K naj bi imel 
poleg osebne legitimacije še PO
S E B N O I Z K A Z N I C O , ki naj bi 
vsebovala vsaj najnujnejše podatke, 
ki so odločilnega pomena ob 
eventualni nezgodi, oziroma tre
nutni zagati! 

Sledi 15. nadaljevanje 
in konec. 

Vzorna proslava dneva žena 
v Vidmu pri Ptuju 

v soboto, 8 . marca, je krajevna 
skupnost Videm s sodelovanjem 
prosvetno-kultumega društva in 
vodstvom osnovne šole zelo kul
turno proslavila mednarodni praznik 
žena, dobro se zavedajoč, da prav 
letos poteka 65 let, odkar je bil 
sprejet sklep o praznovanju 8. marca 
kot mednarodne^ dneva žena -
praznika borbene enotnosti žena 
vsega sveta. Dvorana kulturnega 
doma je bila veliko premajhna, da bi 
sprejela vse -goste. Človeka zaboli 
srce, ko se spomni, kako je bila 
prejšnji večer ob z veliko ljubeznijo 
in dcrbjo pripravljeni in izvedeni 
proslavi 8 . marca, dvorana ptujskega 
Narodnega doma prazna! 

Po uvodnem pogovoru pre
dstavnika krajevne dcupnosti je 
njihov novo ustanovljeni mešani 
pevski zbor pod vodstvom dirigenta 
Maksa Vavpotiča zelo ubrano zapel 
nekaj narc>dnih pesmi-. Zatem so 
nastopali z recitacijami in petjem 
učenci in učenke - pionirji osnovne 
šole pod vodstvom učiteljice Sonje 
Gunžar in izzvali s svojim iskrenim, 
naravnim podajanjem veliko odo
bravanje. 

Na kraju pa so mladi igralci 
dramske družine kulturno-prosvet
nega društva uprizorili pod režijskim 
vodstvom Marije Kolednikove njeno 
najnovejše odrdco delo „Klopotci. O 
avtorici in tem njenim delom je bilo 
obširneje govora pred štirinajstimi 
dnevi v kulturni oddaji ptujskega 
radia. 

Z velikim zadovoljstvom moram 
priznati, da me je njihova uprizori
tev, iz katere je žarela velika 
prizadevnost in volja vseh nasto
pajočih, da dajo uprizoritvi čim 
lepšp podobo, nadvse presenetila. 
Ob glavni vlogi, trpinki Lini, so 
vidno izstopale s svojo umirjeno in 
doživeto igro rijena hčerka Tonca, 
dekla Hana in prvo dekle ter seveda 
tudi Sajar in Mina ter celoten zbor 
fantov in deklet in ne na kraju smrti 
zapisani otroci, ki so s svojo 
nemočnostjo zvabili marsikomu v 
dvorani solze. . 

Seveda pa je vso težo igre v 
naslovni vlogi Lize nosila avtorica. 
Odlikovala jo je na moč vživeta in 
naravna igra ter velika skrb za lepo, 
čisto- govorico. Ta se, na žalost, na 
vseh naših odrih dandanes vse 
preveč zanemarja! Gledališče mora 
biti žarišče lepe domače besede, 
mestOj kjer se govori najbolj 
plemenit in najbolj čist jezik! 
Nedvomno ima za to zelo dostojno 
uprizoritev, z domiselnim scendcim 
prostorom in skrbno izbranimi 
nošnjami največ zaslug avtorica igre, 
mlada, nadarjena Marija Koledni-
kova. Zaslužila bi, da bi seji kdo od 
vodstva dramske družine za ves njen 
trud in požrtvovalnost javno zahvalil 
in stisnil roko! No, najmlajši med 
igralci, dveletni Tinče, seje zavedal, 
kaj so Ji dolžni, in ji s šopkom 
nageljnov naredil največje veselje! 

PETE MALEC 

ORMOŠKI SODNIK ZA PREKRŠKE 

Mladoletnilci so se poboljšali 
Zadnje dve leti je ormoški sodnik 

za prekrSce zabeležil občuten padec 
mladoletnih storilcev prekrškov. 
Leta 1 9 7 2 je bilo teh storilcev 1 3 2 , 
potem je število padlo na 9 2 , lansko-
leto pa jih je bilo samo še 5 1 . Od 
teh je bilo zaradi kršitve prometnih 
predpisov pravnomočno kaznovanih 
4 0 , zaradi kršitve javnega reda in-

miru 8 in zaradi kršitve s področja 
gospodarstva 3 mladoletniki. Od 
skupnega števila kaznovanih mlado
letnikov zaradi prekrškov prometne 
varnosti na javnih cestah je bilo kar 
37 kaznovanih zaradi vožnje 
motornega vozila brez vozniškega 
dovoljenja. Pri prekrških zoper javni 
red in mir gre predvsem za prepire, 
kričanje in nedostojno vedenje, 

V dcladu z določili zakona o 
prekr§cih, ki je pričel veljati leta 
1 9 7 3 je bil kar 4 7 mladoletnikom 
izrečen vzgojni ukrep - opomin. 
Omenjeni zakon namreč določa, da 
mladoletnik, ki je v času storitve 
prekrška star 1 4 let in še ni dopolnil 
1 6 let (mlajši mladoletnik), ne more 
biti kaznovan, ampak se proti njemu 
lahko izrečejo vzgojni ukrepi. 
Mladoletniku, ki je v času storitve 
prekrška že star 1 6 let in še ni 
dopolnil 1 8 let (starejši mladolet
nik), se praviloma izrekajo vzgojni 
ukrepi, kazni pa samo izjemoma. 
Tega določila se je ormoški sodnik 
za prekrške Stanko Frangež 
dosledno držal in po poprejšnjem 
mnenju skrbstveneg organa izrekel 
opomin. Zanimivo je, da kljub 
relativno „blagi" kaznovalni politiki 
med mladoletniki ni bilo povratni
kov. Prav zato so bili izrečeni 
izključno opomini ne pa tudi drugi 
vzgojni ukrepi, kot je na primer 
strožji nadzor staršev, oziroma 
skrbnika in strožji nadzor skrbstve
nega organa. Denarne kazni so bile 
mladoletnikom izrečene samo v 
štirih primerih. 

jr 

Vemo, kaj delamo? 
Včasih prideš (}o primera, ko ne, 

moreš razumeti, ali Audje ^loh kaj 
razmišljajo o svojem delu. Takšen 
primer lahko vidimo na naši sliki. V 

Ormožu je na odcepu ceste proti 
Tomažu prehod za pešce že štiri 
mesece „blokiran" z avtomobilskim 
snežnim plugom. Razumljivo, ce
starji so si ga pripravili za primer 
snega in čiščenja ceste - toda, zakaj 
prav na prehod za pešce ob dejstvu, 
da v Ormožu prostora za primernej
šo pripravo pluga ne manjka. 

Opravičeno se zato Ormožani 
^rašujejo, aH so cestarji sploh vedeli-
kaj delajo, oziroma kaj so naredili. 
Verjetno ne! Njihove postopke pa 
zato vidijo in ocenjujejo d r u g i , , , 

Zima je večji del za nami (vsaj 
koledarska!) zato upamo, da bodo 
cestarji omenjeni prehod za pešce 
„deblokirali". Po štirih mesecih bi 
bil čas, da tudi sami opazijo svojo 
napako, 

jr 

Foto: J. Rakuša 



Ob rob proslave 
v dneh praznovanja mednarod

nega dneva žensk smo organiziraH 
številne proslave. Osrednja je bila 7. 
marca pb 19,30 uri v Narodnem 
domu V Ptuju, z naslovom: ,,65 let 
našega boja". Pripravila stajo režiser 
Peter Malec in Vida Rojic, V 
kulturnem programu so sodelovali: 
mladinski pevski zbor osnovne šole 
Tone Žnidarič, recitatorke dijaškega 
doma in ptujskega gledališča. 
Program je vodila Olga Pričava, 
slavnostni govor je imel Stanko 
Lepej, predsednik občinske konfe
rence aZDL Ptuj. Pa bo nekdo 
vprašal, zakaj pišem o tej proslavi. 
Pišem iz določenega vzroka: zaradi 
slabega obiska, Ob tem se vsiljuje 
vprašanje: Ali ne bi bilo prav, če bi 
delovne organizacije poslale svoje 
ženske na proslavo? Zakaj je bila 
le-ta na pol prazna, kot že 
tolikokrat doslej? Venomer pa 
godrnjamo, da v Ptuju ni ničesar , , . 
Imeli smo že neštetokrat priložnost 
pokazati svoje zanimanje za kultur
no življenje. Sploh pa se mi zdi, da 
je to negiranje tega pomembneg'a 
jubileja. Iz dneva v dan slišimo: 
„Kuhuro delavcu". Kako? Obnaša
mo se togo in če bomo nadaljevah v 
tej smeri, ne bo šlo. Vse preveč 
pozabljamo, da je treba človeka 
najprej vzgojiti, da bo lahko nekaj 
sprejemal in pozneje tudi sam dajal. 

. Prvi seminar za animatoije kulture v 
OZD in KS,ki bo še ta mesec, bi naj 
bistveno pripomogel k usmerjanju in 
oblikovanju naše kulturne zavesti in 
možnosti razlikovanja slabih in 
dobrih kulturnih stvaritev. 

MG 

RIBIČI SO ORGANIZIRANI PO DELEGATSKIH NAČELIH 
,,Prvič v zgodovini več kot 

25-letnega dela Ribiške družine Ptuj 
bomo izvolili predsednika zb ora 
delegatov.,. ." je svečano začel 
svojo obrazložitev Jože ERHATIC, 
delovni predsednik občnega zbora 
Ribiške družine Ptuj, ki je bil v 
četrtek zvečer, 6. marca 1975 v 
domu JLA v Ptuju. Kot kandidata 
za prvega predsednika je predlagal 
Jožeta MUHI C A , enega od pionirjev 
ptujskega ribištva. Predlog so 
delegati sprejeli z aplavzom in 
potem tudi soglasno izvolili Jožeta 
Muliiča za prvega predsednika zbora 
delegatov RD Ptuj. 

S tem se je RD Ptuj konstituirala 
po določilih ustave in v praksi 
uveljavila delegatsko načelo. Sku
pno z mladinci šteje družina danes 
že nad 1.100 članov. Da bi tudi med 
ribiči uveljavili neposredno samo
upravo in zagotovili enake možnosti 
sodelovanja vsem in odločanja 
vsakemu v njegovem neposrednem 
okolju, so celotno območje razdelili 
na 7 pododborov. Najprej so 
opravili občne zbore po teh 
območjih, na katerih so sodelovali 
vsi ribiči, izvolili svoje pododbore in 
na 10 članov po enega delagata v 
skupni zbor delegatov RD Ptuj, 

Na občnem zboru v četrtek so 
sodelovaH delegati, izvoljeni po 
območjih pododborov v Ptuju, 
Kidričevem, Mariboru, Staršah, na 
Vidmu, v Markovcih in Gorišnici. 
Poleg že omenjenega predsednika 
zbora delegatov so na občnem 
zboru izvoUli še 17-članski izvršilni, 
odbor, za predsednika 10 je bil 
soglasno izvoljen Jože ERHATiC, 
po položaju pa je v izvršilnem 
odboru tudi vseh 7 predsednikov 
pododborov. Za predsednika nad
zornega odbora je bil izvoljen 
Viktor VALENTIN, za disci
plinskega tožilca Alojz JANŽE-
KOVIC, za predsednika disci
plinskega sodišča Kostja JANKO-
VlC; v okviru izvršilnega odbora pa 
bo sodelovalo še več komisij, kot 
strokovni organi za posamezna 
področja. 

Program, ki so si ga za letošnje 
leto postavili ptujski ribiči, obsega 
tri glavna področja delovanja: 

1. Boj proti onesnaženju voda in 
za varovanje narave, kar vse bolj 
postaja problem naše celotne družbe 
in skupna skrb, pri tem pa morajo 
biti ribiči v prvih vrstah. 

2. Varovanje življenja in bogastva 
naših voda pred icrivolovci in 
drugimi, ki bi se želeli )koriščati z 
ribolovom. Na zboru so sklenili, da 
bodo dolžni opravljati kontrolo vsi 
delegati, zato bodo tudi dobili 
ustrezna pooblastila, 

3. Poribljanje zaprtih voda. 
Ribolov postaja ena od najcenejSh 
in zdravih oblik rekreacije delovnega 
človeka. Na tekoče vode - reke in 
potoke - ne moremo več dosti 
računati zaradi najrazličnejšUi indu
strijskih in drugih odplak, hidro
energetski sistem na Dravi in 
podobno. 

Zato je nujno urediti čimveč 
ribnikov, ki so glavni pogoj za 
uspešen razvoj tako športnega kot 
turističnega ribištva. 

Precejšen del razprave na občnem 
zboru so namenili tudi letošnji 
zaščiti naravnih drstišč. Te dni je 
namreč začela s poskusnim obra
tovanjem nova liidro central a v 
Varaždinu, S tem bo prekinjena pot 
rib drstnic iz sedanjega toka Drave 
na drstišča v ptujski občini. Zato je 
letošnjo drstitev pod usti na drstiščih 
v Pesnici, Polskavi, Dravinjiin Dravi 
dejansko zadnja masovna naravna 
drst. Prav zato bo RD Ptuj storila 
vse, da zaščiti ta drstišča pred 
uničevalci in krivolovci, saj bo od 
tega v marsičem odvisno, kakšen 
stalež rib bo v naslednjih letih v 
naših rekah. 

Ribiči posebej opozarjajo, da 
bodo v skladu z zakonom o 
sladkovodnem ribištvu ter ob 
pomoči varnostnih in pravosodnih 
organov najstrožje ukrepali proti 
vsem kršilcem; za mladoletne 
kršitelje pa bodo odgovorni njihovi 
starši ali skrbniki. Prav tako 
opozarjajo, da je prodajanje in 
razpečevanje nezakonito ulovljenih 
rib - drstnic enako kaznivo dejanje 
kot sam krivolov. 

Med sklepi občnega zbora velja 
omeniti dogovore, da letos turistom 
ne bo dovoljeno taborjenje ob vodi, 
da bodo ribnik v Podlehniku odprli 
že s 15, marcem, ribnik v Rogoznici 
pa s 1, aprilom, V obeh ribnUcih bo 
ribolov dovoljen le ob sobotah in 
nedeljah ter ob drugih praznikili, V 
podlehniškem ribniku je tudi 
precejšnje število somov, zato bo za 
člane ribiške družin?, od 9, maja 
dalje dovoljen brezplačen lov na 
some in sicer le v večernih urah ob 
petkih in sobotah, vendar so tudi 
glede vrste vab določena pravila. 

Stara struga Drave - od 
Smartinskega mostu do sotočja je 
najbogatejša na podustih, katerih 
stalež moramo ohraniti. Zato so se 
dogovorili, da bodo na tem 
območju poostrili kontrolo in da bo 
vsak ribič smel loviti poudsti v stari 
strugi Drave le dva dni tedensko, lov 
na ščuke pa bo dovoljen tri dni 
tedensko. Sklenili so tudi, da bo 
letos stalo dnevno ribolovno 
dovoljenje za domače turiste 30 din, 
za tuje turiste 60 dinarjev. 

Ob koncu so se zahvalili 
dosedanjemu predsedniku RD Ptuj 
Alojzu MlKŠl za njegovo izredno 
požrtvovalno delo, kar najz^; 
vorneje dokazuje to, da je RD Ptuj 
dosegla izreden razvoj in uspehe 
prav v času njegovega predsedo; 
vanja, S svojimi izkušnjami bo tudi 
še naprej pomagal kot član noveg? 
izvršilnega odbora. Sprejeli so že 
obveznost, da se bodo tudi ribi^ 
aktivno vključili v priprave i" 
izvedbo osrednje proslave ob 30. 
obletnici osvoboditve, 

F, FIDERŠEK 

TEMELJITE PRIPRAVE 
NA OBČNI ZBOR GASILSKE ZVEZE PTUJ 

v okviru priprav na občni zbor 
zveze, ki bo v soboto 12. aprila 
1975, bodo v času od 16. do 20. 
marca 1975 konference gasilskih 
centrov na območju Občinske 
gasilske zveze Ptuj. 

" V vsebinski de'l konferenc bodo 
vključene obravnave o poročilu 
aktivnosti društev in centrov, o 
ocenitvah dela odborov zveze ter o 
spremembah kadrov v upravnem in 
nadzornem odboru zveze, nadalje 
obravnave o planiranju prireditev po 
gasilskih društvih, o zavarovanju 
članov operative ter o praznovanju 
30 letnice osvoboditve 26. aprila 
1975, ko bo velika osrednja proslava 
v Mostarju, 

Občinska gasilska zveza Ptuj je 
prevzela za te konference tehnični 
del in sicer bo poslala za centre 
vabila društvom in delegatom za 
občni zbor zveze ter vsem članom 
upravnega in nadzornega odbora 
zveze, ki se bodo udeležiU 
konferenc gasilskih centrov. 

Konference gasilskih centrov bo
do 16, 3, 1975 v Bišu in Lovrencu 
na Dravskem polju ter v Vidmu, 
19.3. v Dornavi, Markovcih in 
Hajdini, 21,3, 1975 v Gorišnici, 
Ptuju in Majšperku in 22, 3, 1975 
pa v Cirkovcah na Dravskem polju. 

Na konferencah bo beseda tudi o 
letošnjem programu Občinske gasil
ske zveze Ptuj, ki obsega med 
drugim tekmovanje vseh oddelkov, 
članov, članic, mladincev in pionir
jev. Ta tekmovanja bodo po 
gasilskih centrih ob udeležbi 
vaščanov kot gledalcev. 28. in 29, 
junija 1975 bo repubUški zlet članic 
v Ormožu, za kar so že priprave po 
društvih, V septembru 1975 pa bo v 
Žalcu repubhško tekmovanje mla
dincev in pionirjev in to kot sklepna 
prireditev Tedna požarne varnosti 
1975, 

Občinska gasilska zveza Ptuj 
pričakuje, da bodo tudi letošnje 
konference po centrih po udeležbi 
in vsebini enako uspešne kot so bile 
v minulih letih, 

H V . 

NAŠ INTERVJU 
(Nadaljevanje s 4. strani) 

posebej hudo. Nastajajo razni 
problemi, s katerimi se mora šola 
spoprijeti. Hiter razvoj in tempo 
življenja prinašata dobre, a za 
doraščajoči rod tudi hude trenutke. 
Da bomo pomagali pri njihovem 
razvoju, mu moramo nucliti vsaj 
normalne pogoje šolanja, to pa 
brezpogojno narekuje gradnjo nove 
šole v Markovcih. Zaposliti bi morali 
še več učiteljev in tudi njim 
moramo nuditi ugodnejše razmere 
in vsestransko razumevanje. Vem in 
zaupam našim ljudem, da bodo 
aktivno pomagali pri gradnji nove 
šole v Markovcih!" je zaključil 
ravnatelj Gvido Cepin, ki je med 
drugim tudi predsednik repubUške 
komisije sindikJita za delovne in 
življenjske pogoje šolstva v SR 
Sloveniji, 

M. OZMEC 

Regionalno 
tekmovanje OZN 

Občinska konferenca klubov OZN 
Ptuj je bila na drugi seji predsedstva 
Republiške konference klubov OZN 
zadolžena izpeljati regionalno kviz 
tekmovanje, 

V soboto, 15, marca bo ob 10, ud 
v Klubu mladih v Ptuju občinsko 
tekmovanje klubov OZN, ki so 
vključeni v OK OZN, povabili pa so 
tudi klube, ki niso vključeni v 
nobeni OK, Gre za klube osnovnih 
šol Središče ob Dravi, Cerkvenjak, 
Gradišče v Slov, goricah, .Turovski 
dol, Zg. Ščavnica in Ormož. 

Zmagovalna ekipa občinskega 
tekmovanja se bo udeležila regional
nega tekmovanja 22. marca v Ptuju. 
Sodelovale bodo še zmagovalne 
ekipe OK K OZN: M, Sobote, 
Lendave, Radelj ob Dravi, Slov. 
Bistrice in Maribora, Finalni del 
tekmovanja pa bo 19, aprila v 
Mariboru, 

Tekmovalci bodo odgovarjali na 
teme: Tov, Tito v NOB s 
poudarkom na 30-letnici osvobo
ditve, OZN in Organizacija klubov 
OZN s poudadcom na 30-letnici 
OZN in Ženska v revoluciji. 

Premišljeno in dobro izbrane teme 
dajejo tekmovanju pečat uvoda v 
počastitev 30-letnice naše osvobo
ditve socialistične Jugoslavije v 
ptujski občini. Zanimivost in 
aktualnost tem pa jamčita za 
kvaliteto tekmovanja, 

FRANC MILOŠIC, 



HUM PRI ORMOŽU 

Z i a t o p o r o č e n c a P o d g o r e l e c 

Petdesetletnico skupnega zakon
skega življenja sta minulo soboto 
praznovala Alojzija in Jožef Podgo
relec s Huma pri Ormožu. Tu sta 

bila oba tudi rojena; zlata nevesta 4. 
junija 1898, zlati ženin pa 7. marca 
1896. Prvič sta se poročila 15. 
februarja 1925, sedaj pa sta že 
vpisana v matično knjigo zlato-
poročencev. 

Naš jubilant je bil aktiven 
udeleženec I. svetovne vojne ter. 

Maistrov borec, V drugi vojni sta z 
ženo morala precej pretrpeti, saj 
vojna vihra ni prizanašala nikomur. 
Posebno težko je bilo ob koncu 

vojne, Saj je bil Hum močna in 
precej utrjena postojanka okupa
torjev. Vse življenje sta tudi imela 
težave z zdravjem, saj sta skupno 
prestala že pet različnih operacij. 
Kljub temu sta z uspehom 
obdelovala svoje 64iektarsko pose
stvo ter se tako preživljala. 

Čestitamo! Foto; J. RAKUSA 

8. marec tudi za nas dan velilce 
pozornosti 

v Lancovi vasi je čez 100 hiš in 
družin in ženske prevladujemo po 
številu. Najbolj smo vsi aktivni pri 
kmetijskem delu, nekateri po 
službah, gospodinje pa vsekakor v 
skrbi za družine in v gospodinjstvu. 
Med aktivne nas šteje Ptuj in njegovi 
mnogi obiskovalci ob kurentovanjih 
in karnevalih, saj nastopa naša 
skupina takrat z orači in plesači in 
nas vsako leto zanes^ivo vnesejo v 
program. Med pomembne praznike 
štejemo ženske 8, marec, ko nam 
pripravijo moški presenečenje, ki 
smo ga vse vesele. 

Letos je sestavila vaška skupnost 
pripravljalni odbor za 8, marec. V 
odboru so bili Franček Flajs, Jože 
Hentak in Franc Tm:k. Za svetovalca 
jim je bila Marija Flajs, ki je tudi 
pomagala pri zaključnih pripravah. 
Na prireditev za 8. marec so bite 
povabljene vse žene. Večina hiš je 
tudi prispevala za stroške prireditve. 

V liiši Franca Turka so bile mize 
lepo pripravljene in okrašene s 
cveticami. Za program so se 
pripravile: Jože Hentak in Franc 
Flajs, ki sta imela vsak svoj nagovor 
zbranim, potem mladinka Slavica 
Flajs, ki e ; recitirala in Darico 
Horvat, učenec II. razreda osnovne 
šole Sela, ki je tudi recitiral. Ce bi 
imeli v Lancovi vasi dvorano, bi bila 
ta polna udeležencev, tako pa se je 
zbralo v omejenem prostoru le 22 
žene, druge se bodo udeležile 
naslednja leta, nekatere pa so bile že 
prejšnja leta, tako se zvrstijo na teh 
prireditvali sčasoma vse žene. 

I*rogramske točke so ustvarile 
prijetno vzdušje med zbranimi in v 
veselje tudi drugih sovaščank, ki so 
želele udeleženkam prijeten ne
deljski popoldne. Že sprejem vsake 
udeleženke je bil presenetljiv, enako 
pa bogato obložene mize z 
dobrotami, ki so jih pripravile 
Marija Flajs in mož Franc ter Jože 
Hentak ter Franc Turk in žena 
Marjana. V pogovoru je bilo več 
govornic, ki so izrazile željo, da bi 
bile žene večkrat v letu pri 
vsakdanjih delih in skrbeh deležne 
vse pozornosti mož, kakor so jih ob 
8. marcu, ko vidijo, da to ni 
sramota, temveč čednost, ki se 
počasi le vedno bolj uveljavlja. 

Navzoče je presenetila začetkoma 
pozornost zbranih žena in mož do 
pok. revolucionarja Veljka Vlaho-
viča z enominutnim molkom in z 
nagovorom Jožeta Hentaka o 
njegovem revolucionarnem delu in 
sozaslugah za nastandc nove sociali
stične Jugoslavije. 

Med najstarejšimi udeleženkami 
sta bile navzoče Marija Horvat, 
Julika Flajs, ki je vodila petje 
najstarejših pesmi, da bi jih oluranil 
tudi mlajši rod. 

Med razgovorom o vsem, kar je 
pač primerno dnevn praznovanja, je 
bilo več povedanega tudi o 
pripravah na asfaltiranje ceste skozi 
borovje in dveh stranskih cest, med 
tem ko je cesta skozi vas obložen z 
asfaltom že od lanskega leta; letos 
dobi ta asfalt še sornjo oblogo. 

Nadaljevanje na 16. strani 

TRAGEDIJA V HOTINJI VASI 
VEČKRAT ZABODEL TAŠČ C. TUDI SEBI JE HOTEL SODITI 

N A I S I J N A Č I N 

V nedeljo zjutraj okoli štirili m 
trideset minut je larŽiitela na postajo 
milice v Racah Marija Pavkovič iz 
Hotinje vasi 45 in obvestila 
dežurnega miličnika, da njiliov 
sosed Franc Pajtler, počenja doma 
čudne "reči in razgraja. Dežurni je 
tako} poklical pomočnika in nato 
sta oba miličnika takoj priliitela na 
Ckahovo domačijo v Hotinji vasi 23. 
Sosedje, ki so vse to že nekaj časa 
opazovali, so nam naslednje dogod
ke takole orisali: ,,Ko sta se 
nuličnika pripeljala do Pajtlerjeve 
hiše, je le-ta pritekel pred hišo. F^en 
izmed miličnikov je stopil iz 
avtomobila in hotel odpreti vrata na 
Ograji, ko je k njemu priliitel Franc 
Pajtler (33 let) in ga udaril po glavL 
Ko je to videl drugi miličnik, je 
stopil iz avtomobila in oba sta s 
težavami uspela ukrotiti borbenega, 
Pajtlerja ter ga po kratkotrajni borbi 
vkleniti v lisice. Šele takrat so se 
pristoni zavedali, kaj se je zgpdilo. 
Na pragu pred hišo je ležala mrtva, 
večkrat prebodena Tatjana Grali, 
(52) ob njej pa je čepel njen 4-letni 
vnuček Andrej. Prihitel je k ljudem, 
rekoč: „Ata je pikal babico, bubana 
je". Tudi na Pajtlerjevili pršili so 
našU vbode, verjetno se je hotel sam 
soditi Ugotovili so, da je dejanje 
storil v hudi duševni zmedenosti, 
kajti okolica ga je poznala kot 
pridnega, poštene^ in delovnega. 
Zaposlen je bil kot tehnik v tovarni 
Swaty v Mariboru. Pred kratkim pa 
je baje imel v službi nekakšen spor. 
Na prizorišče tragedije so takoj 
poklicali sodno komisijo s preisko
valnim sodnikom ter javnega tožilca. 
Pajtlerja so odpeljaU v bolnišnico, 
nato pa je bil zanj odrejen pripor. 

Pokojna fatjana Grah je bila 
l^edmetna učiteljica na osnovni šoli 
..Franca Lešnika ~ Vuka" v Slivnici. 
Stanov^a je v svoji hiši tik ob 
Pajtlerjevi, ki je poročen z njeno 
hčerko Tamaro (27). Mlada zakonca 
Pajtler imata 4-letnega sina Andreja 
in 6 tednov staro hčerkico Natašo. 
Popoldne pred zločinom so sosedje 
videli Franca, kako se je mimo igral 
s sničkom Andrejem, zato se 
njegovemu dejanju še bolj čudijo. Še, 
bolj pa se čudita zakonca Mariya in 
Boris Pavkovič iz Hotinje vasi 45, h 
katerima se je približno dve uri pred 
zločinom zatekla zbegana Tamara 
Pajtler. Tekole smo zabeležili: V 
nedeljo zjutraj okoli pol treh je 
prišla soseda Tamara k nam s 
prošnjo, da jo odpeljeva k dežur
nemu zdravniku, aU po rešilnega, Kp 
sva jo vprašala, kaj je doma, je 
dejala, da je z možem Francem 
nekaj narobe in da hodi v perilu po 
dvorišču, pri tem pa govori v 
prazno, sam s seboj. Dejala nama je 
tudi, da mu je dejala, da gre po 
zdravnika in, da se je s tem strinjal 
ter l^el v posteljo. Med potjo v 
Maribor nama je prpovedovala, da ni 
napadalen, da že cel teden od časa 
do časa govori nerazumljive besede, 
a se še vedno pravi čas pomiri. 
Govori v zvezi s službo, da se je tam 
skregal in si zato vzel dopust. 
Večkrat mu je že rekla, naj gre k 
zdravniku, pa ni hotel, tokrat pa je 
privolil. Ko smo prišli do dežurne 
zdravstvene službe v sodni ulici, 
Tamare vratar ni pustil do dežur
nega zdravnika, kljub temu, da mu 
je v kratkem pojasnila polož^ 
svojega moža. Vratar ji je dejal, da 
takšnega človeka brez zdravnika ne 

peljejo v bolnišnico in, da mora priti 
z njim v ponedeljdc na patronažno 
službo, da bo lahko sam podpisal 
izjavo, da se želi zdraviti, v kolikor, 
pa bi bil agresiven pa naj pokliče 
milico. Prišla je nazaj k nama v 
avtomobil in ker je želel mož še 
enkrat pojasnilo zakaj ne sme 
Tamara k zdravniku, je odšel nazaj k 
vratarju, ta pa mu je osorno, napol 
leže odvrnil: ,,Kaj bi še sploh radi, 
tako je, kot sem dejal!" Potem smo 
odšli vsi skupaj k vratarju splošne 
bolnišnice, s prošnjo, če bi lahko 
prišli po zdravnika na nevropsi-
hiatriji. Dejal je, ponoči ni mogoče 
in nam vljudno razložil, da brez 
napotnice ni možen sprejem v 
bolnišnico. Dejal nam je tudi, naj se 
obrnemo na pohorski dvor ali pa na 
postajo Milice v Racah, Zatem smo 
odšU domov in ko smo pri naši liiši 
izstopili iz avtomobila, smo takoj 
zaslišali glasno vpitje njenega moža. 

Glasno je govoril sam s seboj - o 
sebi, Tamara je hitro odšla k njemu, 
da bi ga na lep način zopet pomirila, 
vendar je že po desetih minutah 
prihitela nazaj s prošnjo, naj 
odliitiva z možem na milico, ona pa 
gre liitro nazaj domov, ker se boji, 
da bi Franci kaj storil babici (njeni 
mami), ker jo je zaprosila, naj bo ta 
čas pri otroclli. Midva sva seveda 
takoj odliitela na postajo milice v 
Racah, od koder so takoj za tem 
intervenirali. Vendar je bilo žal že 
vse skupaj malo prepozno. 

Dovolj časa je bilo za pravočasno 
pomoč, če bi le prišli mimo vratarja 
do dežiurnega zdravnika, ki bi.laliko 
pravočasno in strokovno ukrepal. 
Sprašujeva se, ali je vratar mero-
dajen in aU laliko on odloča, kateri 
primeri so nujni, in kateri ne, sta 
končala svojo izjavo Marija in Boris 
Pavkovič iz Hotinje vasi 45. 

M. Ozmec 

SVET KRAJEVNE SKUPNOSTI 
TOMAŽ PRI ORMOŽU 
RAZPISUJE delovno mesto tajnika krajevne skupno
sti Tomaž pri Ormožu za nepolni delovni čas. 
POGOJ: srednja šolska izobrazba z znanjem finanč
nega in pisarniškega poslovanja. 

Osebni dohodki po samoupravnem sporazumu. 
Nastop dela je možen takoj. 
Pismene vloge z dokazilom o izobrazbi in dosedanjem 
službovanju pošljite na naslov: Krajevna skupnost 
Tomaž pri Ormožu v roku 15 dni po objavi tega raz
pisa. 

KRAJEVNA SKUPNOST TOMA2 PRI ORMOZU 



PISMA BRALCEV 

KAM Z MLEKOM? 
Zakaj moramo v Medvedcili 

nekateri krmiti z mlekom bike in 
prašiče? 

Naj v kratkem opišem ta primer. 
Zaradi osebnega sovraštva. Jakob 
Sagadin je pred nekaj leti izjočil 
posestvo sinu Leopoldu in njegovi 
ženi Milki. Izgovoril si je do svoje 
smrti lastništvo med premičninami 
in nepremičninami. Tako sta mlada 
prevzela tudi zbiralnico mleka 
ptujske mlekarne. Jakob Sagadin pa 
ne dovoli, da bi snaha Milka 
prevzemala mleko od nas in se to 
dogaja že tri leta. Moj možje star 57 
let, jaz pa 54 let. Drugega nama ne 
preostaja, kot da vnovčiva to, kar ' 
imava, to je v glavnem mleko. Pred 
tremi leti je nesel mož mleko v 
zbiralnico, a ga je Leopold Sagadin 
porinil iz zbiralnice na cesto z 
izgovorom, da našega mleka ne bo 
jTevzel; drugo jutro ga je nesla 
hčerka in je bilo ravno tako kot prvi 
dan z mojim možem. Po treh letih 
sem nesla še sama (12. februarja), 
ko nisem vedela več kam z mlekom, -
praSče smo poklali, mlado pitano 
živino pa prodali 10. februarja. Kam 
s preostalim mlekom? Sedaj bi ga 
laliko odajala vsak dan cca 20 1 ali še 
več. Tisti dan, k o m i ni hotel 
prevzeti mldca, ki sem ga prinesla v 
zbiralnico, sem se napotila v Ptuj v 
obrat za kooperacijo „Jože Lacko". 

Razložila sem ing. Korenjaku, kaj 
se dogaja v na a zbiralnici za mleko, 
napisal mi je listino, katero naj dam 
zbiralcu. Ko sem nesla drugi dan 
zopet mleko in listino, ki sem jo 
dobila v Ptuju, je niti pogledati ni 
hotel, kaj šele da bi jo prečital. Spet 
sem šla v Ptuj, kjer so mi svetovali, 
naj se še obrnem na krajevno 
skupnost • Majšperk ter prosim 
predsednika, naj skliče sestanek 
vaščanov, da bi se pogovorili o tej 
zadevi. Ustregli so moji prošnji 
Sestanka so se udeležiU direktor 
Mlekarne Ptuj, ing. Korenjak iz 
obrata za kooperacijo kombinata 
Ptuj, inšpektor ter tehnik Brglez za 
kooperacijo, pa tudi vsi proizvajalci 
mleka iz Medvede. Toda tudi to ni 
nič zaleglo. Zdi se mi, da zato, ker 
se predstavniki iz Ptuja niso dovolj 
zavzeli. Angela Lampret, Amalija 
Sagadin, Pavla Tacinger, so bile 
proti, zbiralec mleka pa je izjavil, da 
zaradi očeta ne sme jemati našega 
mleka. Vsi drugi pa so bili mnenja, 
da naj zbiralnica ostane pri 
Sagadinu, pod pogojem, da mleko 
prevzema tudi od prizadetih strank. 
Kljub vsemu pa je ostalo vse tako, 
kot je bilo. Ana Dolenc, 

Medvedce 28, Majšperk 

8. MAREC TUDI ZA NAS 
DAN VELIKE POZORNOSTI: 
Nadaljevanje Ig 15, strani 

Za naslednje praznovanje dneva 
žena - 8, marca se je nabralo sedaj 
nekaj spodbud za pripravljalni 
odbor, se mora žrtvovati, da je 
potem za 8. marec v Lancovi vasi res 
lepo. 

Za dobrodelni namen so zbrali 
najvoči 105 din kot prispevek za 
moderniziranje ptujske bolnišnice, 
kjer se najde liitro kdo v nesreči in 
je vesel, da se zdrav zopet vrne 
domov, SV. 

OBISKALI SMO MATERE PADLIH 
PARTIZANOV 

Toda marsikje je še ženska 
zapostavljena. Zato je bilo potreb
no, da je generalna skupščina OZN 
letošnje 1975 leto x razglasila za 
mednarodno leto žensk. 

Tudi pri nas, v naši socialisrični 
samoupravni družbi se vsako leto, 8. 
marca spomnimo svojih mater, žena, 
deklet in jih tako ali drugače 
počastimo. 

Osmi marec, dan posvečen 
ženskam, ki so bile stoletja in 
tisočletja zatirane, prikrajšane v 
svojih pravicah. V zadnjih desetlet
jih je prišlo do pomembnih 
sprememb, ki so več ali manj plod 
prizadevanja in boja žensk samih. 
Ženska noče več biti izrinjena iz 
političnega, dnižbenega in eko
nomskega življenja svojega časa! 

Mi mladi pa se na ta dan še 
IX)sebej spomnimo na matere padlili 
borcev, na matere, katerih sinovi in 
hčere so dali življenja za našo 
svobodo, na matere, ki so tudi same 
poniagale v težki NOB, na 
partizanske mamice, ki so za mnoge 
borce skrbele tako kot za svoje 
lastne sinove, in mnoge so zaradi 
tega sodelovanje trpele in umirale v 
nacističnih taboriščili. 

V skladu s tem je občinska 
konferenca ZSMS Ptuj letos 
organizirala obiske na domovih teh 
mater. V četrtek in ptek, 6. in 
7, marca, smo jih obiskali, razdeljeni 
v dve skupini, V vsaki skupini so bili 
predstavniki OK ZSMS, aktivov 
mladine iz ptujskih srednjih šol in 
mladi'vojaki ptujske garnizije JLA. 
Odpravili smo se na njihove 
domove, raztresene v okolid Ptuja, 
v Halozah in Slovenskih goricah. 
Napotili smo se tudi v Maribor, na 
dom Tončke Sagadinove-Ženke, ene 
od prvobork z našega območja, Žal 
je nismo našli doma, bila je v 
Ljubljani, da bi ji iz hvaležnosti in 
spoštovanja stisnili roko in ji izročili 
šopek nageljčkov. 

Tako smo se skupno srečali z 
devetimi materami, od tega s tremi v 
domu upokojencev. Vse te ženice so 
bile ob našem obisku rahlo 
presenečene, ganjene, predvsem pa 
vesele. Sprejele so nas s preprosto 
prisrčnostjo, z materinsko gosto
ljubnostjo. Pripovedovale so nam o 
svojih sinovih in hčerah, obujale 
spomine na težke trenutke iz NOB 
in na strašno trpljenje v tistih hudih 
letih vojne. Marsikatera solza je 
spolzela po licu . . . 

V prijetnem pomenku so nam 
povedale, da vse dobivajo pokoj
nino, da so z življenjem danes 
zadovoljne. Odkrito so nam 
priznale, kako smo jih razveselili 
danes zadovoljne. Odkrito so nam 
priznale, kako smo jih razveselili s 
svojim obiskom, vabile so nas, da se 
še kdaj o^asimo, Cas prijetnega 
srečanja, sproščenega razgovora je 
kaj hitro minil, mnogo prehitro, da 
bi si laliko povedali vse . . . Zato 
mamice - na svidenje! 

JOŽICA FIDERŠEK 

TRIJE KRALJI NA BISTRIŠKEM POHORJU 

POK DRVI PO POHORSKIH STRMINAH 

Ker je kratkotrajni sneg nekoliko 
bogateje obdaril višje pohorske-
predele, je predvsem za najmlajše 
zavladalo veliko veselje. Tisti, ki so 
imeli dovolj denarja za sanke ali 
smuči, so pohiteli v trgovine, 
skromnejši pa so privlekli „na dan' 
doma izdelane sanke, ki jih 
izdelovalci pa tudi drugi imenujejo 
pok. 

Največkrat je to iz desk 
razpadlega soda zbitih nekaj grobo 
obdelanih kosov lesa. Spodnjo 
desko okrepijo s kovinskimi robovi 
in samo v nekaj minutah dela je pok 

že pripravljen. Starši to izdelajo kar 
doma, če nimajo časa pa si otroci 
takšne sanke naredijo sami. 

Medtem ko starši zagovarjajo 
tradicijo, gotovo že sto in več letno 
pa otroci zatrjitjejo, da pok čeprav 
samo na eni „nogi" po hitrosti ne 
zaostaja za kupljenimi sankami, po 
priročnosti pa jili morda celo 
prekaša, 

Žal je te dni samo še nekaj 
predelov, kjer seje ohranil sneg, pa 
tako tudi poliordcim otrokom pok 
ne služi tako kot prejšnja leta, 

VH 

K M E T O V A L C I ! 
TRUD VAS IN VaSIH DRUŽINSKIH ČLANOV 
NAJ ZAMENJA PUHALNIK »FARMER.« 

KLEPARSrVO EDI V O U C , ORMOŽ, FOStNA 1, TEL. 
7(M)27 

PredstavljaiiM) v a m n o v , i z p o 
p o l n j e n p u h a l n i k z a s e n o v 
o d l i č n o i z p o p o l n j e n i i z v e d b i — 
» F A R M E J t I I« . N j e g o v o i d e 
a l n a z n a č i l n o s t j e s p o d n j e p o -
ž i r a l n o k o l e n o , k i s e z l a h k o t o 
d e m o n t i r a . T a k o j e p u h a l n i k u 
» F A R M E R II.« p o d a n a Se e n a 
n o v a u p o r a b n o s t : h o r i z o n t a l n o 
s p r a v i l o s e n a , l i s t j a , s l a m e i n 
p o d o b n o . 
P r i j e t n o v a s > b o p r e s e n e t i l o 
t u d i n a i e n o v o I Z M E T A L N O -
P R E G I B N O K O L E N O , k a t e r e 
g a g i b l j i v o s t o m o g o č a u s m e r 
j a n j e zr iačnega c u r k a — i z m e -
t a v a n j e s e n a — v v s e z a ž e l e 
n e s m e r i . 
N a z a l o g i i m a m o T R A K T O R 
S K E T R I D E L N E B R A N E pO 
c e n i 3,200 d i n a r j e v . B r a n e d o 
s t a v i m o n a d o m b r e z p l a č n o ! 
Z a h t e v a j t e p o d r o b n e j S e i n f o r 
m a c i j e i n p r o s p e k t e p u h a l n i -
k a r>FABMER I I« , 



vaša pisma i^M^,^l si m o j 

<ajveCji z a k l a d 
panes živi po svetu mnogo otrok, 
jso med vojno izgubili starše. 
lili samo očeta ali samo mamo, ki 
J jim je veliko pomenilo. V mislih 
jdim svojo mamo, pri delu v 
iihinji ali kje drugje. Je namreč 
jietica in ima veliko dela. Od svoje 
^ e še nisem skušala paUce, 
jravno sem je bila velikokrat 
otrebna. Moja mama zna odpustiti 
J želim, da bi vsi otroci imeli 
ilcšne matere. Vedno je tiha in 
otrpežljiva. Dela od jutra do večera 
, čeprav je zvečer utrujena, pove 
jšemu najmlajšemu bratu pravljico, 
[o brat zaspi, pride v sobo, kjer 
pimo ostah trije. Pride prav narah-
), njen korak je neslišen. Najprej 
le od postelje do postelje in 
ialc^a posebej pokrije. Nato ugas-
{luč in tiho zapre vrata. Veliko-
lat jo pri tem opazujem in njene 
i\ so pohie ljubezni do svojih 
trok. Takrat se spomnim, kako bi 
io, ko bi prišla tuja ženska v sobo 
1 nas pokrivala. Čeprav bi bila 
obra, nas ne bi znala tako nežno 
okriti in se nam tako ljubeznivo 
asmehniti. Mama mi pomeni življe-
|e in zdi se mi, da bi ne mogla več 
iveti na tem svetu, če bi j o izgubila, 
jutraj, ko še vsi spimo, že ona 
jpota z lonci m pripravlja zajtrk, 
otem pride tiho in prinese vsakemu 
[odehco kave. Tako je prišla tudi 
dcega dne, ko sem jaz bila sama, 
estri sta odšli k sorodnikom, brata 
I odpeljal oče. Mama mi je 
iročila, naj bom pridna, ker gre 
na v mesto. Obljubila mi je, da mi 
o prinesla rdeče hlače, kakršne 
an si želela. Ko je mama odhajala, 
m gledala za njo in štela minute, 
[oliko časa je preteklo, da se je 
»pet vrnila! Stekla sem ji naproti in 
o vprašala, če mi je prinesla hlače, 
?em jih prinesla," je dejala, ,,ven-
kt čme, ker niso imeh rdečih," 

maram črnih," sem zavpila in 
lekla domov. Mama je prišla za 
liano, odložila prtljago in sedla na 
lop. Jaz sem jo opazovala in 
»stalo mi je žal. Vprašala sem jo, 
je so hlače. Samo z očmi mi je 
dkazala. Sedaj sem vedela, da je 
jena žalost zares velika. Oblekla 
m hlače in jih opazovala. ,,So 
ipe? " je vprašala mama, , ,0, so, so 
lati," sem dejala. Mama je moj 
Bjvečji zaklad in sklenila sem, daje 
(bom več žalila. 

Kristina Gaj ser, 
T.bOSMajšperk 

CBOGA MAMA 
sleherni otrok ima mamo. Tudi 
[Uo imam in tudi vi jo imate. 

mati ima otroka, kajti mati 
N otrok, ni mati. Vsi pa imamo le 
fomamo, zato jo čuvajmo, dokler 
Namo! 
L̂ eka mati je rodila štiri otroke, 
P rojstvu petega otroka pa je 
'rta. Oče ni imel druge izbire, 
*or da je otrokom poiskal novo 
•"lo. Otroci so jo klicali mama, z " bili Srečni, saj jim je že od 
^̂ ga dne delila pravo materinsko 
'"'ezen. Tudi sama )e rodila pet 
'ok. Prav vse otroke je imela rada 
"led njimi ni delala nobenih 

ilik, 
f možem sta pridno delala na 
"ki kmetiji. Nekega dne je mož 
"o zbolel in kmalu umrl. Žena je 
'5la Sama z desetimi nepreskrblje-

otroki. Vsi so se zagrizli v delo 
Karali od zore do mraka. Toda 
'*jši otroci, ki niso bili njena kri 
'ieno meso, so seji začeli upirati: 
' ne boš gospodarila z nami, saj 
' naša mati'" To jo je hudo 
'adelo, vendar je molčala, ker ni *la Sejati nemira-
êsla so leta in starejši otroci so 
Poročili. Na dom se je oženil 

najstarejši sin. Snaha ni marala tašče 
in njenih otrok, Hujskala je moža 
zoper nje in vpila: ,,AU se umakne 
ona ali jaz!" Čez leto dni sta mlada 
dva odšla in nikoh več ju ni bilo 
domov. 

Leto za leto so za njima odhajali 
še drugi otroci in matije ostala sama 
v' razpadli hiši. Nihče se ni več 
spomnil nanjo, nihče je ni obiskal. 
Žalost in bolezen sta zrahljali njeno 
zdravje. Nikogar ni bilo, ki bi skrbel 
zanjo, zato je odšla v dom one
moglih in ostarelih, kjer še danes 
živi. 

Nekdo je najmlajši hčerki, ki je 
poročena v tujini, napisal, kaj se je 
zgodilo z njeno materjo. Ko je 
prebrala pismo, je samo vzdihnila: 
„Oh, uboga mati!" 

Marinka Bezjak^ 7.b 
OS Gorisnica 

MAMICA 
Moja mamica hodi v službo. 

Dela v tovarni Konus na Bregu. Ko 
pride domov, mora^ delati naprej. 
Mamica kuha, pere, čisti^ pospravlja 
in dela ji ne zmanjka. Včasih ji tudi 
jaz pomagam. Takrat je zelo vesela. 
Zjutraj prva vstane in zvečer gre 
pozno spat. Mamico imani zelo rad, 

Darko Skledar, 
OS Majšperk 

MAMA, OPROSTI MI 

Otroci dostikrat grešimo. Tudi jaz 
sem grešila. 

Nekoč mi je mama dejala, naj 
prinesem drva. Ker sva se s sestro 
pripravljali za šolo, sem jezno 
odgovorila: ,,Ne bom! Zakaj bi 
morala ravno jaz, Slavica pa se lahko 
uči ." Mama me je samo žalostno 
Pogledala in tiho odšla v drvarnico. 
Cez čas se je vrnila s polnim 
naročjem drv. Jaz pa sem sedela za 
mizo in kljubovalno gledala v 
knjigo. Mama je odšla v predsobo in 
se kmalu vrnila. Na krožniku je 
prinesla čokoladne rogljičke, ki jih 
imam zelo rada. Ponudila mi je 
pecivo, jaz pa sem osorno dejala: 
, ,Nočem jih!" Mamin obraz se je v 
trenutku spremenil: prej veselje in 
svetloba, sedaj žalost in mračnost. 
Ta pogled je segel v moje srce in 
hudo me je zabolelo. Ni bilo 
sodnika, ki bi opravičil ta greh. 

Na mojo mlado dušo je legla 
tesnoba in rada bî  jo pregnala s 
solzami, ki so počasi padale na 
odprto knjigo. Potolažiti sem se . 
skušala z mislijo: ,,Ko se bo vrnila, ji 
porečem tisto besedo, ki celi rane," 
vendar zaman. Prehudo je bilo, da bi 
se lahko umirila. 

Ko se je mama vrnila, sem odprla 
usta, da bi se opravičila, toda beseda 
se je zataknila v grlu. ,,Zvečer se ji 
bom opravičila," sem se tolažila. 
Toda tudi zvečer so usta molčala, 
nisem mogla izdaviti besede, ki bi 
pomirila dvoje src. 

Odlašala sem iz dneva v dan in še 
danes me teži greh. Bolečina v srcu 
je otopela, vendar se od časa do 
časa oglaša in pred mano vstaja 
mamin obraz, trpek in boleč v svoji 
bolečini. 

Jožica Jlanfl^ 7. b 
OS Gorisnica 

V NAŠI VASI JE 
GORELO 

V naši vasi je gorelo. Moj brat 
Stojan je slišal kričanje in je stekel 
posedat, kaj se je zgodilo. Videl je 
dim, ki se je valil od Brglezove hiše. 
Stekel je k njim in pomagal reševati. 
Kmalu je zatulila sirena. Prišli so 
gasilci. Vodo so črpali v Toplakov! 
mlaki. Na požar so prišli tudi ptujski 
gasilci. Gasih so s peno. Prišlo je 
mnogo ljudi. 

Mjran Fideršek, 
OŠ Ptujska gora 

MAMICA 
Mamica je velika, ima kostanjeve 

lase in sive oč i . Zelo težko dela, ker 
je bolana in ima slabe živce. Tudi 
pridna je in skrbna. Vedno me 
priganja^ k učenju. Mamica se 
razjezi, če prinesem slabo oceno iz 
šole. Posebno se razjezi, če se 
nočem učiti. Večkrat mi reče, če se 
bom pridno učil, mi ne bo treba 
delati težkega dela kot mora ona. 
Mamico imam rad, ker skrbi zame, 
da nisem lačen. Brez nje bi težko 
živel. Ko bo stara, bom jaz skrbel za 
mamico. 

Ludvik Sagadin, 
3.a OS Majsperk 

SNEG 
Zunaj je zapadel sneg. Zelo sem 

bil vesel. Tovarišica je v šoli rekla, 
da se bomo šli sankat. Vzeli smo 
sanke in šli na hrib. Sankah smo se 
eno uro. Sedaj ni več snega. OtrOci 
smo žalostni, ker se ne moremo 
sankati. 

Jvlitjan Angel, 
OS Ptujska gora 

MOJ SOŠOLEC 
Moj sošolec je Darko Erjavec. 

Darko je m^hen , o č i ima rjave in 
vedno je rdec. Suh tudi ni pa debel 
ne. 

Uči se dobro. Med odmorom se 
rad pretepa, včasih tudi z mano, pa 
ne zares. Po cesti se lepo obnaša in 
spoštuje ljudi. Tovarišici se ne 
pregovarja, kot jaz. 

Imam pa ga rad, ker mi vedno vse 
da in skupaj sediva. 

Ivan Emeršič, 
OŠ ,,Maksa Bračiča" 

Cirkulane 

KAKO SI ZAMIŠLJAM CELO
DNEVNO BIVANJE V ŠOLI 

Mnogo staršev,^ katerih otroci 
preživljajo prosti čas samii«doma, si 
želijo celodnevno bivanje v šoli, 
Otroci so prepuščeni sami sebi, 
nimajo pravega kosila, ves dan 
preživijo na ulici. 

Celodnevno šolo si zamišljam od 
8. ure pa do 16. ure. Zjutraj, ko so 
otroci spočiti in sveži, naj bi se 
učili. Vsak dan naj bi imeli 
telovadbo, pri kateri naj bi si 
odpočili od petumega sedenja. Nato 
bi prišlo na vrsto kosilo, ki bi bilo 
obilno in toplo. Sledila bi ura 
razvedrila. Učenci bi se obuli in 
oblekh ter se zunaj na svežem zraku 
razvedrili. Po razvedrilu mislim, da 
bi prišlo na vrsto pisanje domačih 
nalog in nato učenje. Ko bi učenci 
opravili šolsko obveznost, bi lahko 
odšli domov. MisHm, da bi takšna 
šola bila zelo primerna za učence, 
katerih starši so zaposleni v službi 
po osem ur in več . Tudi učenci bi 
bih bolj pripravljerii za naslednji 
dan, skratka izboljšal se bi učni 
uspeh. V veliko olajšanje nam bi bile 
tudi omare, kjer bi lahko shranjevali 
šolske zvezke in jih ne bi bilo treba 
nositi domov. V̂  taki šoli bi gotovo 
dosegli boljše učne uspehe. Seveda 
bi morala biti šola rriodernizirana. 
Klopi bi morale biti višje in večje. V 
enem razredu naj bi bilo največ 20 
učencev. Morali bi imeti tudi 
razijednika, ki bi po učnih urah 
moral biti z njimi in jim pomagal v 
težavah. Vsak teden naj bi bil tudi 
športni dan ah ekskurzija v naravo. 
Tudi telovadnica bi morala biti 
večja. Če bi se moje želje uresničile, 
ne bi bilo nobenega vprašanja več o 
vzgoji in učenju. Upam, da bo prišlo 
nekoč do taksnih šol. 

Mojca Ilovšek 
7.a raz, 

OŠ „G, Osojnik". Ptuj 

»MLADOSTI LETA - RODI
LE VE STE MENI CVETJA 
MALO" 

Sreča mu nikoli ni stala ob strani, 
V njegovem življenju sta se vrstili 
nesreča za nesrečo. In prav njegova 
osebna nesreča je pripomogla k 
temu, da je ustvaril bisere v naši 
literaturi. Pesmi so mu privrele iz 
srca in v nje je položil svoje 
,4ieiztrohnjeno srce". Prešeren je bil 
res pravi slovenski umetnik, k i je bil 
zaradi naprednih idej vseskozi 
preganjan in necenjen. Ker je bil 
zelo svobodomiseln človek, se ga je 
družba bala, saj je brez strahu 
kritiziral vse njene slabosti in 
pregrehe ljudi. Kljub vsem krivicam, 
ki jih je doživljal, je vztrajal pri 
svojem delu, pesnil in upal v lepšo 
prihodnost svojega naroda. S svojimi 
lirskimi in epskimi pesnitvami se je 
povzpel v sam vrh besedne 
umetnosti, ne le v evropskem, pač 
pa tudi v svetovnem merUu. Dokazal 
je, da je tudi v slovenskem jeziku 
možno ustvarjati velike umetnine. 
Za Slovence je Prešernovo delo še 
posebne vrednosti, saj so pesmi 
nastajale v času, ko sta bila naš 
narod in slovenski jezik prezirana in 
zaničevana. 

Čeprav je preteklo že stošestin-
dvajset let od njegove smrti, bodo 
njegova dela žh^ela med nami vedno 
in bodo ostala nesmrtna, saj to tudi 
zaslužgo. 

Milena Sagadin, 
8,C OŠ Majsperk 

NAŠ PES 
Mi imamo psa. ime mu je piki. 

Dobili smo ga, ko je še bil majhen. 
Sedaj jê  velik, je zelo priden, ker 
čuva naš dom. Je zelo hud, če gre 
kdo mimo naše hiše. Je vedno 
privezan, da se ne gre stepat. Naš 
piki ima hišico, v kateri spi^ da ga ne 
zebe. Večkrat pride kakšen drugi 
pes in se tepeta. Kdaj mamica spusti 
prašičke ven, jih čuva piki. 

Marija Rak, 
2. raz. 

OS G. Siliha, Laporie 

MOJ PAPAGAJ 
Mojemu papagaju je ime piki. Rad 

se igra z mojimi prsti. Se rajši pa 
telovadi, a najraje gleda slike s 
papigami. Ponoči spi. Vsi ga iamo 
radi. 

Jože Brglez, 
2. raz. 

OS G. Siliha, Laporje 

MAMICA 
Moja mamica je stara 36 let^ Ima 

svetlo rjave laSe in modre oči . V 
službo hodi na Breg v ambulanto. 
Med delom ima vedno belo haljo. Iz 
ambulante pa že gre ob sedmih. 
Preden gre delat, nam nastavi zajtrk. 
Ponavadi je oblečena v dolgo 
svetlorjavo obleko. 

Svojo mamico imam zelo rad. 
Alojz Vuk^ 3.a, 

OŠ Majsperk 

PUSTO VALI SMO 
Pustovali smo v naši šoli. 
Po tretji uri smo zaslišah godbo in 

skozi vrata je prišla mnoŽKa mask, 
ki so jih po kratkem plesu nagradiU. 
Prvo mesto je zasedel 8.b, k i je zbral 
največ točk. Mi smo bili S. in dobili 
manjšo denarno nagrado. Maske so 
ob zvokih glasbe zaplesale in se. 
veselile do večera. Bilo je kratko 
tekmovanje: napihovanje balo
nov . . . Maske so bile maskirane v: 
Arabce, stare mame, kavboje, 
Indijance, klovne, metuljčke . . . Na 
pustovanje so prišli starši s svojimi 
najmlajšimi. Maskirali^ so jih v 
pikopolonice, planinčke, dojen
čke . . . VeseUli smo se do večera. 

Tako se je končala pustna 
maškerada. Zelo sj želim, da bi 
drugo leto dosegli še boljši uspeh, 
kot smo ga letos in mislim, da se 
bomo takrat maskiraU vsi. 

Romana Stih, 
6.b raz. OŠ Poljčane 



KMALU SPET AMD ORMOŽ 
Ob pregledu poročila ormoškega 

sodnika za prekrške za lansko leto je 
očitno dejstvo, da imajo še vedno 
prednost prekrški s področja 
prometne varnosti. Tako se lanska 
pričakovanja, da bo poostrena 
kaznovalna politika prinesla nekaj 
izboljšav, niso uresničila. Tudi med 
mladoletnimi storilci prekrškov je 
večina (40 od 51) s področja 
prometne varnosti, zato bo potreb
no storiti nekaj več. Sodnik za 
prekrške, Stanko Frangež že v 
svojem poročilu navaja nekatere 
oblike preventivnega dela v osnovni 
šoli, delegaciji iz Velike Nedelje pa 
seje na zadnji seji SO Ormož zdelo 
potrebno opozoriti še na drug 
problem, to je delo avto-moto 
društev. Tudi tu, ali predvsem tu, 
kakor kdo vzame, je možna 
sistematična preventivna dejavnost 
predvsem glede prometne varnosti, 
zato je predlog za ponovno oživitev 
dela društev AMD povsem umesten. 

Ormoško avto-moto društvo je 
prenehalo delati pred leti in je 
izbrisano iz evidence društev. Da se 
je delo v društvu ustavilo, je več 
vzrokov subjektivne in objektivne 
narave. Predvsem je društvo ostalo 
brez ljudi. Zapustili so ga zaradi 
odselitve ali iz drugih razlogov. Od 

takrat čutijo v Ormožu vrzel, saj ni 
nekoga, ki bi se načrtno ukvarjal z 
vzgojo mladih voznikov. Zadevo 
začasno rešujejo skupaj s Ptujem. V 
Ormožu kandidati za voznike lahko 
opravljajo samo test, ker v občini ni 
nobenega KV inštruktorja, ki bi 
lahko opravljal praktične vožnje. 
Doslej tudi ni bilo nobenega 
ustrezno opremljenega kabineta za 
pouk itd. 

Sedaj se napoveduje sprememba. 
V teku je oprema kabineta, oglasili 
so se tudi že vozniki, ki so 
pripravljeni opraviti instruktorski 
izpit. To je že majhna osnova za 
ponovno aktiviranje društva. Svet za 
preventivo in v^ojo v cestnem 
prometu je že pred letom poskušal 
AMD društvo v Ormožu ponovno 
obuditi, a mu ni uspelo. Zaprosil je 
za poročilo o premoženjskem 
položaju in drugih vprašanjih 
društva, a ga kljub večkratnim 
pozivom ni mogel dobiti. Na svetu 
je, da razčisti z zapuščino prejšnjega 
društva in da ustanovi novega. To je 

interes v prizadevanjih za večjo 
prometno varnost, pa tudi kandida
tom za voznike motornih vozil bi 
olajšali včasih utrudljivo pot do 
izpita. 

jr 

Pehar »Delte« strelski družini 
Kidričevo in Turnišče 

v nedeljo, 2. marca je bilo ob 
otvoritvi novih prostorov ,,Delte" v 
Ro^zn ic i tekmovanje v streljanju z 
zračno puško. Tekmovale so strelke 
in strelci iz ptujske občine. 

Peharji ^ t a " v ženski konkuren
ci je dobila SD Kidričevo (768 kr.) 
naslov najlepše tekmovalke pa je 
dobila S D Turnišče Zdenka Skok 
(168 kr.). 

V konkurenci moških so bili 
najboljši strelci SD Turnišče (823 
kr.) najboljši posameznik pa je bil 
Stanko Pulko (177 kr.). 

Tekmovalo je 19 ekip z nad 100 . 
strelci: 

Rezultati, ženske ekipno: 1, SD 
Kidričevo, 763 kr.; 2. SD Turnišče, 
733 kr.; 3. SD Krško, 5 65 kr.; 4. S D 
Delta, 507 kr.; 5. SD SIGMA 

posamezno: 1. Zdenka Skok, 168 
kr,; (Turnišče): 2 . Marija Mesaric, 
163 kr.; 3, Marjana Kovač, 157.; 4. 
Zinka Kosi, 155 kr.; (vse S D 
Kidričevo); 

moški ekipno 1. SD Turnišče, 82 3 
kr.; 2. SD Kidričevo, 8 1 3 k r . ; 3. SD 
Turnišče II, 806 kr.; 4, SD TAP, 
7.79.; 5, SD Delta, 763 kr.; 6. SD 
Železničar, 742 kr.; 7. SD Mercator 
-Panonija, 714 kr.; 8. SD Železničar 
II, 692 kr.; 9. S D KK, 67 4 kr. 10, 
S D SIGMA, 665 kr.; 

posamezno: 1. Stanko Pulko, 177 
kr.; 2 , Adolf Mihelič, 172 kr.;^ 3, 
David Ribič, 169 kr.; (vsi Turnišče); 
4. Stanko Gole, (Delta); 5. Franc 
Novak, 168 kr.; (Kidričevo); 6. 
Stanko Rogina, 168 kr. (Turnišče) 

Organizacija tekmovanja je bila 
odlična. Zanjo sta sî  največ 
prizadevala tovariša Tanasič inQ olc. 

V nedeljo^ bo na strelišču v 
Turnišču občinsko tekmovanje za 
zlato puščico. Zmagovalci na 
tekmovanjih za družinsko zlato 
puščico bodo imeli možnost se 
izkazati na tem tekmovanju. 

SI 

DRŽAVNO PRVENSTVO V 
SPOMLADANSKEM KROSU 
PTUJSKE MLADINKE TRET

JE V DRŽAVI 
V nedeljo, 9. marca 

1975 je bilo v Banja Luki državno 
prvenstvo v spomladanskem krosu, 
ki se ga je udeležilo nad 300 
tekmovalcev iz vseh večjili atletskih 
klubov Jugoslavije. 

Tekmovali so v sedmih kate
gorijah. V razredu mlajših mladink 
na progi 1.000 m so tekmovale tudi 
tekmovalke TVD Partizan Ptuj, ki 
so dosege zelo dobro tretje mesto.^ 
Bron na državnem prvenstvu so si 
pritekle Milena Cestnik, Alenka 
Šolar, Cvetka Fras in Majda Raberc. 
Kot posameznica se je Cestnikova 
uvrstila na 13. mesto; Šolarjeva na 
15. mesto; Frasova na 20. mesto,' 
Majda Reber c pa je bUa 21, V tej 
kategoriji je teklo 75 tekmovalk, 
tako da smo tudi z uvrstitvijo 
posameznic s ptujskimi mladinkami 
lahko zadovoljni. Kot ekipa so v tej 
kategoriji zmagale tdcmovaDce Ko
sovo polje iz Prištine, med 
posameznicami pa je bila najhitrejša 
Blatnikova iz Celja. 

Bronasta medalja za mlade 
ptujske mladinke iz državnega 
prvenstva je vsekakor uspeh in pa 
tudi velika spodbuda za naprej v 
kraljici športa, ki dobiva tudi v 
Ptuju vedno več veljave, 

OP 

NOGOMET 
BRANIK-DRAVA 1:0(0:0) 
~ V nedeljo so ptujski nogometaši 
gostovah v Mariboru. Prikazan je bil 
poprečen nogomet, kjer je edini 
zadetek v 60, minuti zdosegel S, 
RAjtmajer, 

HOKEJ 
PlUJ-KONUŠ 12:4 (1:0, 

7:2,4:1) 
v zadnji prvenstveni tekmi 

republiške lige so ptujski hokejisti v 
Celju slavili visoko zmago. 

Po uspešnem upiranju Konjičanov 
v prvi tretini so se Ptujčani razigrali 
v drugi tretini ter zlomili odpor 
nasprotnika. Tudi v zadnji tretjini 
niso popustih ter tako slavili 
prepričljivo in zasluženo zmago. 

(jole so dosegU Sirca 6, Potočnik 
2, Lacko, Rašl, Vamberger po 1. 
Pred maloštevibiimi gledalci sta 
tekmo dobro vodila Godnik in 
Šetina. 

anc 

osebna 
kronika 
RODILE SO: Majda Leskova, 

Majšperk U / a - dečka; Mar|j 
Rozman, Prepolje 74 - Majo 
Angela Križaj, Mestni vrh 68 . 
deklico; Terezija Zelenik, Stojm 
124 - Klavd^o; Marija Murko, Bi 
28 - Albino; Pragica Šoštariž 
Slomi 6 - Suzano; Marija Kosi 
Miklavž 17 - dečka; Anic 
Primožič, Bukovci 34 - deklico 
Marija 2^jšek, Cunkovci 9 - dečka 

POROKE: Bojan Žigman, Gti 
gorčičev dr. 7 in Milena Korošet 
Vošnjaakova U ; Drago Vognnei 
Kidričevo 64 in Štefanija Pet^vič 
Šturmovci 7. 

UMRLI SO: Vincenc Lončarji 
Središče 41, roj. 1905., um 
4. marca 1975; Marija Gabrovet 
Krčevina pri Ptuju, 48, roj. 189' 
umrla 4. marca 1975; RozaSj 
Klajnšek, Pohorje 12, roj. 1920 
umrla 4. rnarca 1975; Maî  
Španiing, Maistrova 10, roj. 1901 
umrla 5. marca 1975; Marija Petd 
Šardinje 45, roj. 1923., umr 
6. marca 1975; Rozalija Bev 
Lastnic 70, roj. 1903., umij 
7. marca 1975; Marija Vervegi 
Poljska 16, roj. 1890., umi 
8. :narca 1975; Ana Šmigoc, Varg 
29, roj. 1893., umrla 9. nmrca 197 

Ivon Ratajc 
nosi lec 

o b č . z l a t e p u š č i c e z a l e t o 1975. 

v nedeljo, 9. marca t. 1. je bilo na 
strelišču SD Turnišče strelsko 
tekmovanje za ,.občinsko zlato 
puščico," 

Številna udeležba in že v začetku 
doseženi visoki rezultati so naznanili 
hud boj za prvo mesto. Sreča je bila 
tokrat naklonjena rutiniranemu 
strelcu SD Turnišče Ivanu Ratajcu, 
ki je s 5 38 krogi od 600 možnih 
zasluženo osvojil navedeno trofejo 
za leto 1975. 

Pravico za nastop na tekmovanje 
za ,.republiško zlato puščico", ki bo 
2 3 , marca t. 1, v Ljubljani pa so si 
priborih še: Albin Vrbnjak, 5 33 k.; 
Adolf Mihelač, 531 k.; in lansko-
lema zmagovalka, mladinka Zdenka 
Skok, 525 k, (vsi S D Turnišče). 

Želimo j im mnogo uspeha in 
športne srece! 

Alojz Koželj 

Zgodovinski arhiv v Ptuju 
OBJAVLJA PROSTO DELOVNO MESTO 

arhivskega referenta 
Razen splošnih pogojev morajo kandidati imeti kon
čano splošno srednjo šolo in ustrezno delovno prakso 
v javni upravi in administraciji. Prijavijo se lahko tu
di začetniki — pripravniki. 
Poskusno delo traja tri mesece. 
Rok za prijavo: 31. marec 1975 
Obvestilo o izbiri kandidata bo dano osem dni po 
opravljenem izboru. 
Začetek dela po dogovoru. 
Prijave pošljite na naslov: 
Zgodovinski arhiv v Ptuju 
Muzejski trg 1, 62250 PTUJ 






